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سرنوشتذوبآهن
درمعرضتهدید

با وج��ود جایگاه وی��ژه تقویت و توس��عه زنجیره فولاد 
در اقتص��اد کش��ور، اما بعضا ش��اهد صادرات س��نگ آهن 
به عن��وان م��اده اولیه مورد نی��از صنایع فولادی کش��ور 
همچ��ون ذوب آهن اصفهان هس��تیم تا جای��ی که امروز 
ای��ن صنعت مادر از کمب��ود مواد اولیه تولی��د خود دچار 
 چالش ش��ده و به نوعی با ۶۰ درص��د ظرفیت خود تولید 

دارد... 5

فولادسنگان؛پیشتاز
درتوسعه

مدیرعامل ش��رکت صنایع معدنی فولاد س��نگان گفت: 
خواف، س��رزمین میراث های ماندگار، پیش��تاز در اجرای 
الگوی جامع مثلث توس��عه اقتصادی و فرهنگی خراس��ان 
رضوی اس��ت. به گزارش دنیای معدن، علی امرایی اظهار  
کرد: شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان، در زمینه تحقق 
سیاس��ت های اقتص��اد مقاومت��ی و جهش تولی��د، احیای 

4مسئولیت اجتماعی و راه اندازی کسب و کار اجتماعی...
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ماجرای تقابل کوه بیرمی 
با یک معدن سنگ

نوآوریدربازیابی
زبالهمعادن

با رش��د عملیات معدن، تولید زباله های آنها 
نیز با وج��ود این واقعیت که بس��یاری از زباله 
دارای مناب��ع مفید و حتی گرانبها هس��تند نیز 

وجود دارد....

حدود 2 س��ال اس��ت که فعالیت معدن سنگ 
مرمریت دش��تی در کن��ار کوه بیرم��ی و عمارت 
شیرینه موجب بروز اختلافاتی میان وزارت صنعت، 

معدن و تجارت و محیط زیست شده است...

آماره��ای وزارت نی��رو نش��ان می ده��د میانگین 
مصرف آب در کش��ور نس��بت به مدت مش��ابه سال 
گذش��ته، حدود ۱2درصد افزایش داش��ته است که 

بخشی از آن به بخش صنعت و معدن تعلق دارد...
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معادنپشتوانه
صنعت
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حمایت
ازصنایعکوچک

مادیگهارزینداریم
شماامریندارید؟

چالشآبدرمعادن

برد صنعت فولاد زیرسایه تحریم
ناصر بزرگمهر/  مدیر مسئول  
management@smtnews.ir
به نام او که هر چه بخواهد همان می شود
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روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

وزی��ر اقتصاد وق��ت در بهم��ن ۱۳۹۰ که 
دلار هن��وز حدود هزار تومان ب��ود، فرمودند 
ک��ه دلار آزاد اگر ۱۰ هزار تومان هم بش��ود، 
تاثیری بر اقتصاد کش��ور نخواهد داشت. این 
جمل��ه مش��هور در هم��ان ۱۰ س��ال قبل با 
علامت تعجب و اس��تهزا، تیتر یک مطبوعات 
 ش��د و به چ��اپ رس��ید، ام��ا دول��ت وقت 

توجهی نکرد. 
اگر همین جمله را در یک دهه قبل، ملاک 
علم��ی، تحصیلات��ی، رفت��اری و عملی وزیر 
محت��رم به عنوان نمون��ه ای از وزرای دولت ها 
در آن زم��ان و این زمان بدانیم، کافی اس��ت 
که ایشان را با مدرک دکتری کمتر از دیپلم 
متوسطه در علم اقتصاد ارزیابی کنیم و دیگر 
نیازی به موشکافی و بررسی بقیه اظهارات و 
عملک��رد وزیری که در دوران وزارتش ۳ هزار 
میلی��ارد به عنوان ع��ددی ناچیز محو ش��د، 

نیست.
به نظر می رسد، موضع ش��گفت انگیز وزیر 
محترم که س��خنگوی تی��م اقتصادی دولت 
ه��م به ش��مار می رف��ت، از بی تجربه تری��ن 
اف��راد در حوزه اقتصاد و خصوص��ا بازار پول 
 و س��رمایه و ارز هم ش��نیده نش��ده است و 

شنیده نشود. 
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشتها

تیترهایروز
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ادامهازصفحهاول
وزرای اقتصادی ۱۰ س��ال گذش��ته به عنوان محور تیم اقتصادی که به جای هر خدمت 
شایسته و تفکر درست اقتصادی، کمر بخش خصوصی و تولید را در این سال ها خم کرده اند، 
به راس��تی به جای آنکه مرد اقتصاد باشند، بیشتر کشتی گیرند و قادرند فقط کمر حریف را 

با دلیل و بی دلیل خم کنند. 
در فروردین ۱۳۹۲ و در شماره نخست روزنامه روزگار اقتصاد نوشتیم که آیا دلار ۲۰۰۰ 
هزارتومان��ی در راه اس��ت؟ در برابر این تیتر و گزارش��ی که با توجه ب��ه وضعیت اقتصادی 
کش��ور و به ویژه مدیریت اقتصادی تهیه و نوشته ش��ده بود، متاسفانه یک عده از دولتیون 
فریاد وامصیبتا س��ر دادند که این حرف ها چیست؟ جوسازی است؟ حرف دشمنان است؟ 
مطبوعات غلط زیادی می کنند و هزار اتهام دیگر به ما وارد کردند و روزنامه روزگار اقتصاد 
را از همان شماره نخست به لیست نخودی ها افزودند و در بلاک لیست شان منظور کردند. 

امروز بعد از ۷سال به دلار۲۲۰۰۰ تومانی رسیدیم و هیچ کس از ما معذرت نمی خواهد. 
با گش��ت و گذاری در آرشیو مطبوعات کشور، در ۴۰ سال گذشته یا در همین دهه اخیر، 
ب��ه ده ها مقاله و گزارش می رس��یم که همه آنها، وضعیت اقتص��ادی را پیش بینی و از تیم 
اقتص��ادی دولت نهم، دهم، یازدهم و دوازدهم درخواس��ت کرده اند که مواظب تصمیمات 

گوناگون خود باشند. 
متاس��فانه در این بررس��ی می بینیم که ب��ه هیچ توصیه ای از ده ها گزارش و یادداش��ت 
نویس��ندگان مطبوعات توجه نش��ده و تیم اقتصادی که معمولا ردپای افراد مشابه در همه 
دولت ها در آن مش��اهده می ش��ود، بر تفکر خود اصرار دارد و با پافشاری، بر خر مرادشان به 

نفع شخصی سوار شده و رانده اند. 
نمی دانم در بررسی وضعیت ارزی کشور در طول این سالیان طولانی باید به کدام تکه از 

پازل اقتصاد ارزی اشاره کنم. 
از سیاس��ت بگویم که مهم ترین تاثیر را همیش��ه بر ارز و وضعیت اقتصادی کشور داشته 

و دارد؟ 
از مدیریت اقتصادی و وزرای اقتصاددان که در اتاق های دربسته تصمیم گیری می کنند، 

بگویم؟
از انتخاب تیم مش��اوران اقتصادی با وابس��تگی فکری و سیاسی به احزاب منحله و تفکر 

سوسیالیستی بگویم؟
از روسای باسواد بانک مرکزی و وابسته نبودن شان به دولت و استقلال فکری و عملی شان 

بگویم؟
از وابستگی به نفت و فروش عجیب و غریب آن و دریافت قیمت آن با کالا بگویم؟

از بابک زنجانی ها و انواع واسطه های اقتصادی و آقازاده ها بگویم؟
از بودج��ه س��الانه دولت که با کمترین تغییر در برابری ری��ال و دلار، برنامه هایش تغییر 

می کند، بگویم؟
از تعیین واردات سیر تا پیاز کشور با مقایسه دلار و ریال بگویم؟

از تلاش ۴۰ساله دولت ها برای ثابت نگه داشتن قیمت دلار بگویم؟
از صادرات بدون واردات دلار بگویم؟

از تک نرخی ش��دن ارز که مهم ترین گام همه دولت ها بوده و همچنان ناکام مانده است، 
بگویم؟

از حفظ ارزش پول ملی و جلوگیری از نوسانات سایر ارزها در جهت برابری نرخ ها بگویم؟
از فاصله بین نرخ بازار آزاد ارز تا نرخ رسمی که همه سیستم اقتصادی را به هم می ریزد، 

بگویم؟
از ایجاد فضای روانی برای جامعه با افزایش قیمت دلار در برابر ریال بگویم؟
از فرصت طلبانی که با این گونه صحبت ها چه بر سر مردم می آورند، بگویم؟

از دلال بازی در این سال ها بگویم؟
از نگاه بانک مرکزی به تابلو صرافی ها برای تعیین قیمت ارز بگویم؟ 

از کارکنان بازنشس��ته و شاغل سیس��تم بانکی که هرکدام دس��تی در پروانه صرافی ها 
دارند، بگویم؟

از سلطان سکه، سلطان دلار، سلطان خودرو، سلطان مسکن، سلطان آهن، سلطان کاغذ 
و صدها سلطان دیگر بگویم؟

از نقش مخرب اتاق های مثلا بازرگانی و صنایع و معادن و صبحانه های کاری و رانت های 
پنهان بگویم؟

از ارز یک شبه ۴۲۰۰ تومانی و میلیاردها پرداختی به خودی ها بگویم؟
از مدیریت کوتوله ها و لی لی پوت ها بگویم؟

از کجای اقتصاد بگویم؟
آقایدولت

خود شما می دانید که فقط یک راه برای مقابله با بحران ارز وجود دارد و آن داشتن ارز به 
مقدار کافی است که در واقعیت سال هاست که نداریم.

باید اول ارز کافی داش��ته باش��یم و بعد ب��دون اما و اگر آن را در اختی��ار خریداران اعم از 
واردکنندگان، تولیدکنندگان، صنعتکاران، بیماران، مس��افران، دانشجویان و هرکس که 

می خواهد، قرار دهیم.
خب، سال هاس��ت که ارز نداریم، اما تصمیمات خلق الس��اعه از پرداخت به هر نفر ۵۰۰۰ 
دلار ت��ا ۳۰۰ دلار به مس��افر کربلا، از ممنوعیت برای عامه ت��ا ۴۲۰۰ تومانی برای خواص، 
تصمیمات فردی و غلطی بوده که اجرا کرده ایم و هرگز هم عذرخواهی نکرده و هیچ مسئولی 

را محاکمه نکرده ایم تا راه به روی تصمیمات غلط بعدی بسته شود.
آقایدولت

به نظر می رسد، درحال حاضر مش��کل اقتصادی کشور گرفتار تصمیمات سیاسی شده 
اس��ت و اگر می خواهید هر وعده ای را دوباره به مردم بدهید، راس��ت و حس��ینی بگویید. تا 
بن بست های سیاسی حل نشود و همه گروه ها با یکدیگر متحد و هم پیمان در حل گرفتاری 
سیاسی نکوشند، اقتصاد راه به جایی نخواهد برد و تولید که مهم ترین اهرم پیشرفت کشور 

در صنایع کوچک و بزرگ است، راه نخواهد افتاد.

عضو شورای اس��لامی کار شرکت هپکو از پرداخت 
حق��وق معوق ۲ م��اه خ��رداد و تیر کارگ��ران هپکو 
براساس صحبت های انجام شده با نمایندگان سازمان 

تامین اجتماعی در هفته جاری خبر داد.
ابوالفضل رنجب��ر در گفت وگو با مهر اظهار کرد: بنا 
به درخواس��ت دادس��تان کل کشور جلس��ه ای درباره 
مش��کلات و اقدامات انجام شده در ش��رکت هپکو با 
حضور رئیس کل دادگستری استان مرکزی و دادستان 
اراک، آصفری نماینده مردم اراک، خنداب و کمیجان 
در مجلس، معاون هماهنگی امور اقتصادی اس��تاندار 
اس��تان مرکزی و نمایندگان تأمین اجتماعی، رئیس 
س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان، مدیرعامل 
هپکو اراک و ۲ نفر از اعضای ش��ورای اسلامی شرکت 

هپکو در دادستانی برگزار شد.
وی ادام��ه داد: در ابت��دا درباره آخری��ن وضعیت و 
مش��کلات به وجود آم��ده پس از واگ��ذاری هپکو به 
بخش خصوصی از سوی رئیس کل دادگستری استان 

و دادستان اراک توضیحات کامل ارائه شد.
عضو ش��ورای اس��لامی کار ش��رکت هپک��و افزود: 
نماینده مجلس درب��اره نگرانی های واگذاری هپکو به 

تأمین اجتماعی صحبت کرد.

رنجبر با بیان اینکه در جلسه مدیرعامل هپکو اراک 
به مشکلات این ش��رکت و اقدامات انجام شده درباره 
تفاهمنامه ه��ا و قراردادهای کاری اش��اره کرد، گفت: 
مدیرعامل هپکو دلیل تأخیر و به س��ر انجام نرسیدن 
این قراداد ه��ا را عدم وجود نقدینگی و ضمانت نامه ای 

لازم برشمرد.
وی ب��ه ارائه گ��زارش نمایندگان تأمی��ن اجتماعی 
از برنامه های اجرایی درباره ش��رکت هپکو در جلس��ه 
اش��اره ک��رد و گف��ت: نماین��دگان تأمی��ن اجتماعی 
تس��ویه بدهی ه��ای بانکی ش��رکت و رفع مش��کلات 
ضمانت نامه ه��ای مورد نیاز، پرداخت حقوق پرس��نل 
تکلی��ف  تعیی��ن  و  هلدین��گ  مدیری��ت  تعیی��ن  و 
بودج��ه ب��رای ۴ درصد س��خت و زیان آور پرس��نلی 

 ک��ه در انتظ��ار بازنشس��تگی هس��تند را مش��خص 
کردند.

عضو ش��ورای اس��لامی کار ش��رکت هپک��و عنوان 
کرد: در این جلس��ه بر حس��ب دس��تور دادستان کل 
کش��ور مقرر ش��د، تأمین اجتماعی ش��رکت هپکو را 
ب��ه رونق تولید برس��اند و نباید تنها از خود ش��رکت 
 خرج ش��ود بلکه باید س��رمایه برای تولید در شرکت

فراهم شود.
وی اف��زود: دادس��تان کل کش��ور تاکی��د کرد که 
نماین��دگان تأمی��ن اجتماع��ی باید هر چه س��ریع تر 
پ��س از تعیین تکلی��ف مدیریت هلدین��گ و گرفتن 
برنام��ه کاری از مدی��ران با برنامه زمان بندی ش��ده، 
گزارش��ی را به دادس��تان کش��ور بدهند ک��ه در چه 
مدت می توانن��د هپکو را به چرخه تولی��د برگردانند 
 و برنام��ه کوتاه م��دت و بلند م��دت را در ای��ن حوزه 

ارائه کنند.
همچنین مقرر شد با همکاری مدیر کل دادگستری 
استان مرکزی و دادستان پرونده حسابرسی از شرکت 

هپکو انجام شود و به جریان افتد.
رنجبر افزود: مقرر ش��د، نسخه ای از تفاهمنامه های 
مطرح ش��ده را به دادس��تانی ارائه کنن��د و هر جا که 

نیاز به کمک داش��تند مدیران تأمین اجتماعی اعلام 
کنن��د ت��ا زودتر تبدیل ب��ه قرارداد بش��ود. همچنین 
تاکید ش��د که پرداخت حقوق ها در اولویت س��ازمان 
تأمی��ن اجتماعی قرار بگی��رد و در آین��ده نیز برنامه 
مش��خصی را ب��رای پرداخت حقوق پرس��نل داش��ته 
 باشند تا کارگران شرکت هپکو دغدغه پرداخت حقوق 

نداشته باشند.
عضو ش��ورای اس��لامی کار ش��رکت هپک��و گفت: 
بن��ا به صحبت های انجام ش��ده با نماین��دگان تأمین 
اجتماع��ی درباره پرداخت معوق ۲ م��اه خرداد و تیر 
پرس��نل ش��رکت هپکو، مقرر ش��د مدیرعامل هپکو 
اراک چ��ک مربوط ب��ه حقوق را از ام��ور مالی تأمین 
 اجتماع��ی دریافت کند و مراح��ل پرداخت حقوق را 

انجام دهد.
وی ابراز امیدواری کرد و گفت: نمایندگان ش��ورای 
اس��لامی کار ش��رکت هپک��و از رئی��س قوه قضائی��ه 
و دادس��تان کل کش��ور، نماین��ده مجل��س و س��ایر 
مس��ئولان که پیگیر تش��کیل چنین جلسه ای شدند 
تش��کر و قدردان��ی می کنن��د و امیدواریم مس��ئولان 
 دلس��وز و انقلاب��ی پیگی��ر اج��رای مصوب��ات ای��ن 

جلسه باشند.

پرداخت حقوق معوق ۲ ماهه کارگران هپکو در هفته جاری

گروهمعدن

آمارهای وزارت نیرو نش��ان می ده��د میانگین مصرف 
آب در کش��ور نسبت به مدت مش��ابه سال گذشته، حدود 
۱۲ درصد افزایش داش��ته است که بخشی از آن به بخش 

صنعت و معدن تعلق دارد.
ب��ه گزارش ایرنا، روند مصرف افزایش��ی مصرف آب این 
روزها هم به دلیل گرم شدن بیش از حد هوا و هم گسترش 
بیماری کرونا اجتناب  ناپذیر به نظر می رس��د، اما می توان 
ب��ا اقدام های لازم که ش��اید کوچک و کم هزینه باش��ند، 
مصارف را به گونه ای مدیریت کرد تا امکان تامین آب برای 

همه هموطنان در این شرایط سخت، فراهم شود.
واقعیت اینکه اس��تفاده از تجهی��زات کاهنده مصرف، 
اصلی ترین و مهم تری��ن گام در اعمال مدیریت صحیح بر 
مصرف آب به ش��مار می روند، ام��ا این تجهیزات چگونه و 
چه میزان در کاهش مصرف موثرند، نیازمند بررسی های 

کارشناسی است.
مرکز پژوهش مجلس ش��ورای اسلامی پیش از این در 
یکی از مطالعات خود به بررس��ی مدیریت منابع و اصلاح 
الگ��وی مصرف آب در بخش معدن و صنایع معدنی ایران 
پرداخته بود و دس��تاوردهای بین المللی را در این ارتباط 

را اطلاع رسانی کرد. 
ضرورت حساس�یت شرکت های معدنی در  �

مصرف آب
مصرف آب یک ش��رکت یا مجتم��ع معدنی که به طور 
نامتعارف و غیربهینه باش��د ی��ا برکیفیت آب تأثیر منفی 
بگذارد، موجب بروز درگیری با س��ایر بخش های صنعتی 
به ویژه کش��اورزی و جوامع محلی و مش��کلات اقتصادی 

می شود.
واقعی��ت اینکه دولت ه��ا یا مقام های محلی مس��ئول 
تنظیم مصرف آب هستند، اما ضرورت دارد تا شرکت های 
معدن��ی فراتر از مقررات موجود نس��بت ب��ه مصرف آب 
حساس��یت نشان  دهند، به ویژه که در این بخش ظرفیت 

کنترل و نظارت دولتی محدود است.
تصفیه زهاب ها و پساب های معدنی حاصل از عملیات 
فرآوری و استخراج معادن امری ضروری است، زیرا روی 
آبخوان های محلی اثرگذار است و می تواند آثار نامطلوبی 
در س��طح محلی داش��ته باشد. نقش��ی که این شرکت ها 
می توانند در تأمین جوامع آب محلی، به وسیله مشارکت 
با سازمان های غیردولتی یا با استفاده از امکانات خود ایفا 

کنند، بسیار قابل توجه است.
ایران و جایگاهش در مصرف آب �

مص��ارف آب در دنیا بر  اس��اس آمار جهانی، متوس��ط 
مصرف آب در جهان ش��امل ح��دود ۷۰درصد در بخش 
کش��اورزی، ۲۰درصد در صنایع و ان��رژی و بقیه مصارف 
عمومی است و س��هم معدن حدود ۰.۲درصد دیده شده 
اس��ت. آمارهای بین المللی گویای آن است که ۳۳ کشور 
در جهان با بحران آب روبه رو هس��تند که ۱۴ کش��ور در 
خاورمیانه قرار دارند درحالی که با افزایش رشد جمعیت 
و توس��عه شهرها و زیرس��اخت ها برای محصولات فلزی، 
افزای��ش تقاضا در ب��ازار وجود خواهد داش��ت و به دنبال 

آن نی��ز افزای��ش مصرف و تقاضای آب مطرح می ش��ود و 
ایران نیز در ش��مار کشورهایی اس��ت که با بحران جدی 

آب روبه رو است.
بیشترین و کمترین مصرف کنندگان  �

 نتایج تحقیقات انجام ش��ده بین المللی نیز نش��ان داد 
ک��ه از می��ان فلزات آهن، ف��ولاد، طلا، م��س، آلومینیم، 
محصولات سیمانی و ش��ن و ماسه، بیشترین مصرف آب 

مربوط به تولید فلز طلا و پس از آن تولید فلز مس است.
همچنی��ن در مقابل صنعت ش��ن و ماس��ه و س��یمان 
کمترین میزان مصرف آب را به خود اختصاص داده است.

طلا رکورددار مصرف آب  �
ب��رای تولید یک کیلوگرم فلز طلا از خاک طلا در حدود 
۴۰۰ مترمکعب آب نیاز است و این رقم برای تولید هر تن 

فلز مس به حدود ۲۰۰ مترمکعب می رسد.
 مطالعات انجام ش��ده درباره طلا حاکی اس��ت، مصرف 
آب ب��رای تولید این فل��ز در ایران تقریب��ا ۵برابر مصرف 
جهانی است و باید اقدام های لازم برای رفع این مشکل به 

مورد اجرا گذاشته شود.
 ط��رح بازیاف��ت آب اکن��ون در مجتمع ط��لای موته 
)اصفه��ان( درح��ال انجام اس��ت که براس��اس اظهارات 
مدی��ران مجموعه موته پس از آغاز ط��رح، امکان بازیابی 
بیش از ۸۵ درصد از آب مصرفی وجود خواهد داشت، این 
در حالی اس��ت که اکنون ۱۰درصد از آب مصرفی به مدار 

بازگردانده می شود.
بررسی آب مصرفی برای تولید مس  �

 می��زان مصرف آب در مجتمع سرچش��مه )کرمان( در 
س��ه بخش تولیدی تغلیظ، لیچینگ و پالایشگاه به ازای 
محص��ول تولیدی آن س��ال های ۱۳۹۷- ۱۳۹۳ نش��ان 
می دهد که روند مصرف در ۳ بخش مزبور کاهش��ی است، 
هرچند که مس پس از طلا بیش��ترین میزان مصرف آب 

را دارد.
س��ال ۹۳ در واحد تغلیظ ه��م ۱۵.۵ مترمکعب آب به 
ازای ه��ر تن تولید مصرف ش��د و در واح��د لیچینگ نیز 
۱۷.۸مترمکع��ب آب به ازای هر ت��ن محصول به مصرف 
رس��ید و در پالایش��گاه ۱.۸ مترمکعب آب به ازای هر تن 

محصول به مصرف رسید. 
سیمان کمترین مصرف کننده  �

می��زان مصرف آب برای تولید هر تن س��یمان معمولی 
در حدود ۲.۶ مترمکعب است و در واقع میزان مصرف آب 
در هر یک از واحدهای تشکیل دهنده کارخانه نیز بستگی 
دارد.مصرف آب برای تولید هر تن سیمان پورتلند حدود 

۲ تا ۲.۶ مترمکعب قید شده است.
شن و ماسه �

میزان آب مصرفی در صنعت ش��ن و ماسه بسیار متغیر 
و تابع ظرفیت ورودی اس��ت و بنابر مطالعات انجام ش��ده 
مقدار آب مصرفی در ماس��ه ش��ویی های معمولی بسته 
ب��ه ظرفی��ت ورودی آن می تواند بی��ن ۳۰۰ تا یک هزار و 

۵۰۰مترمکعب بر ساعت متغیر باشد.
ضرورت بازنگری در مدیریت آب زنجیره  �

فولاد
مطالعات پژوهش��ی و میدان��ی در زمینه میزان مصرف 

آب در صنای��ع تولید فولاد خام )میانی( و گندله س��ازی و 
آمار و مقایس��ه آن با اس��تانداردهای موجود در دنیا نشان 
می ده��د که کارخانه های تولید فولاد و گندله س��ازی در 
کش��ور نیازمند بازنگری اساسی در زمینه مدیریت منابع 

آب و اصلاح فرآیندهای مصرف و بازیافت آب هستند.
چالش های عمده مدیریت منابع آب  �

چالش های عمده مدیری��ت منابع آب در بخش معدن 
و صنایع معدنی ل��زوم مدیریت مصرف آب در معدنکاری 
و واحدهای فراوری مواد معدنی امری ضروری است، زیرا 
از ی��ک طرف تناس��ب بین نیاز واقعی در برداش��ت آب از 
منابع محلی را تنظیم می کند که این امر امکان دسترسی 
بیش��تر برای مصرف در بخش های دیگر را فراهم کرده و 
از طرف دیگر موجب کاهش ورود پس��اب های معدنی به 
محیط اطراف شده و هزینه حفاظت از آبخوان ها و آبریزها 

را کاهش می دهد.
بررس��ی ها نش��ان می دهد مهم ترین دغدغه مدیریت 
منابع آب در بخش معدن و صنایع معدنی ش��امل، کاهش 
میزان برداش��ت آب از منابع محلی در دسترس، افزایش 
امکان در دسترس بودن آب برای بخش های دیگر محلی 
و منطقه ای، افزایش راندمان بهره وری آب به ازای هر تن 
محصول تولید ش��ده، کاهش حجم پساب های معدنی و 
فرآوری و کاهش درجه ریسک ورود آنها به محیط زیست 
در بررس��ی چالش های مرتبط با آلودگ��ی آب در صنایع 

معدنی و ضرورت بازیافت آن از جمله موارد است.
همچنین ۲ رویکرد عم��ده، جلوگیری از مصرف بیش 
از ح��د آب و آلودگ��ی آن در منب��ع که ب��ه معنی کاهش 
حج��م پس��اب و در نتیج��ه آلودگی حاصل از آن اس��ت. 
دوم، جم��ع آوری پس��اب و تصفی��ه آن ب��رای اس��تفاده 
دوب��اره یا تخلیه در محیط زیس��ت. الزام ب��ه پرداختن به 
ای��ن رویکردها، تعیین اس��تانداردها و مقررات الزم برای 

تصفیه پساب است.
 مص��رف غیر بهینه آب برای تولید محصولات معدنی و 
پایین ب��ودن نرخ بهره وری فقدان نگرش اقتصادی به آب 
در کش��ور، محدودیت منابع مالی ب��رای تأمین آب مورد 
نی��از صنعتی و معدن��ی، فقدان نظ��ام مدیریت یکپارچه 
منابع آب، کمبود خدمات و صنایع پش��تیبانی بخش آب، 
خوداتکایی نداشتن مالی و رشد خصوصیات بنگاهداری 
اقتص��ادی در نظ��ام مدیریت��ی آب، آلودگ��ی منابع آب 
مصرف��ی در بخش صنعتی به واس��طه انواع پس��اب ها و 
پس��ماندهای دارای منش��أ صنعتی و معدنی، اس��تفاده 
نکردن دوباره از پس��اب های گوناگ��ون در بخش معدن و 
صنای��ع معدنی، بی توجهی به میزان و نوع مصارف آب در 
صنایع معدنی از دیدگاه اقتصاد آب بخشی از فاکتورهای 

مورد توجه در این بخش است.
راهکارهای پیشنهادی �

مع��ادن و صنایع معدنی به ش��کل پراکنده در س��طح 
کش��ور توزیع ش��ده اند و توجه به موقعیت این واحدهای 
معدن��ی و صنعت��ی از منظ��ر دسترس��ی ب��ه منابع آب 
اهمی��ت زیادی دارد و برای نمون��ه کارخانه های فراوری 
مواد معدنی، بیش��تر در اس��تان های میانی کش��ور مانند 
کرمان، خراس��ان های رضوی و جنوبی، یزد و بخش هایی 

از تهران و اس��تان های مرکزی ق��رار گرفته اند.  همچنین 
بخ��ش عمده ای از کارخانه های ف��رآوری نیز در مناطقی 
قرار گرفته اند ک��ه افت مخازن آب های زیرزمینی در آنها 
مش��اهده شده است و در این نواحی با توجه به آب و هوای 
خشک و شرایط هیدرولوژیکی حاکم بر آنها، برداشت آب 
به شکل عمده از منابع آب زیرزمینی انجام می شود و این 
در حالی اس��ت که در بخش های ش��مالی و غربی کش��ور 
روان آب های سطحی نقش پیشرو در منابع تأمین کننده 

آب ایفا می کنند.
بهره ب��رداری از مع��ادن، ابتدا در قس��مت های پرعیار 
کانس��ارها آغاز ش��ده و به تدریج با کاهش ذخایر پرعیار، 
اس��تفاده از مواد معدنی کم عیار م��ورد توجه قرار گرفته 
اس��ت و معدن��کاران مجبور ب��ه اس��تفاده از -روش های 

مختلف کانه ارایی شده اند.
امروز در بیشتر روش های کانه آرایی، آب عامل اصلی و 
تعیین کننده اس��ت و در ایران منابع آب محدود بوده و در 
پاره ای موارد در نزدیکی معادن امکان دسترسی به منابع 
آب وج��ود ن��دارد و در نتیجه باید از فواص��ل دور تا محل 

معدن حمل شود.
بنابراین در این معادن هزینه های تأمین آب بهره برداران 
مع��ادن را برای کانه ارایی و تهیه مواد قابل عرضه به بازار، 
مجبور به اس��تفاده بهینه از منابع آب می کند و به س��مت 
بازیابی آب و روش هایی که آب کمتری مصرف می ش��ود، 
حرک��ت می کنند. ام��ا در مناطقی که آب در دس��ترس 
معدن��کاران و کارخانه های فرآوری اس��ت، درحال حاضر 
به دلیل اصلاح نش��دن قیمت آب، نی��روی محرکه کافی 
ب��رای حرکت به س��مت مدیریت مناب��ع و اصالح الگوی 
 مصرف ایجاد نش��ده اس��ت و الزام اس��ت تا در این زمینه 

برنامه ریزی شود.
به طور کلی راهکارهای کاهش و تأمین آب تازه مصرفی 
در مع��ادن و واحدهای فراوری م��واد معدنی را میتوان به 
۲ بخش تقس��یم کرد. ۱ (کنترل و بازیابی، ۲ (استفاده از 
مناب��ع جایگزین در بخش کنت��رل و بازیابی به کارگیری 
ش��بکه کنت��رل و اندازهگی��ری آب ورود ب��ه کارخان��ه، 
اس��تفاده از تینکرها با کارایی مناس��ب و اس��تفاده از آب 
 برگش��تی و بازیابی آب از باطله ها و س��دهای باطله انجام

می شود.
اص��لاح قیمت آب بر اس��اس برنامه م��دون و اعلام این 
برنام��ه به فع��الان بخش مع��دن و صنای��ع معدنی برای 
ایج��اد انگی��زه و تحرک به منظ��ور افزای��ش بهره وری، 
مدیری��ت مناب��ع و اص��لاح الگ��وی مص��رف آب. اصلاح 
قیم��ت باید ب��ا در نظر گرفتن مزیت های کش��ور و حفظ 
ت��وان رقابت پذی��ری معادن و صنایع معدنی انجام ش��ود 
و ب��رای واحدهای صنعتی و معدن��ی پرمصرف عوارض و 
جریمه مصوب ش��ود. همچنین اص��لاح الگوی مصرف و 
مدیریت پس��اب - فعال ش��دن س��ازمان زمین شناسی و 
اکتشافات معدنی کش��ور به منظور ظرفیت یابی آب های 
کارس��تی برای تامین آب بخش مع��دن و صنایع معدنی 
بر اس��اس اه��داف پیش بینی ش��ده در نقش��ه راه معدن 
 و صنای��ع معدن��ی ) ۱۴۰۰- ۱۳۹۷( از جمله محورهای 

پیشنهادی است.

سرمقاله

ما دیگه ارزی نداریم  شما امری ندارید؟

شمارگان: 20000 نسخه چاپي+ 40000 نسخه اينتر نتي ارسال شد / PDF صفحات روزنامه را مي توانيد در سايت  www.Rouzgar -E- Eghtesad. ir به صورت رايگان مطالعه فرماييد

سال اول- شماره اول-  قيمت1000تومان / فروردین 1392/ جمادی الاول 1434/ مارس 2013

ارزش سهام در کوتاه مدت 
الاکلنگی است

مهم ترن رویداد های اقتصاد ایران 
در سال91  

حدود 500 س��ال پيش در یكي ازش��هرهاي بلژیك درمقابل 
منزل فردي به نام واندر بورس صرافان گرد هم آمدند و اوراق 

بهادار داد وستد مي كردند.

با برنامه ریزی و هماهنگی و جدیت 
و تلاش بی وقفه کارکنان بانک سامان 
همراه با وفاداری مش��تریان، موجب 
عملک��ردی ب��ی نظیر و ثب��ت آن در 
تاریخ بانک ش��د. رشد 44 درصدی 
سپرده های مشتریان نزد بانک سامان 
) یعنی بیش از دو برابر نرخ رش��د کل 
نظام بانکی در همین س��ال( ، جذب 
بیش از 24هزار میلیارد ریال س��پرده 
جدید )یعنی جذب 83 میلیارد ریال 
س��پرده در ه��ر روز کاری از فعالیت 
بانک(، افتتاح 30 شعبه جدید )یعنی 
هر 10 روز یک شعبه جدید( و نصب 
155 دستگاه خودپرداز جدید )یعنی 
در هر 48 س��اعت یک دس��تگاه(،  را 
تنها می توان نتیجه تفکر استراتژیک 
و عزم راسخ بانک برای افزایش سهم 
بانک در بازار رقابتی و عبور از موانع 

فوق الذکر دانست. 
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عبدالحسین مختاباد: 

موسیقی در سبد اقتصادی 
خانواده  ایرانی جایی ندارد

ناصر بزرگمهر

دل خوش
 سيري چند؟

سيد  مصطفی صفاری2

شاخص بورس در انتظار
  رشد 70 درصدی 

4 علی صالح آبادی

تلاش برای ورود 
هلدینگ خليج فارس
مهدي كرباسيان7

گذشته چراغ راه 
آینده

6

هشدار ارزی بانک مرکزی به بانکها

 اگر مصوبه را اجرا نکنید
 ارزتان را قطع می کنیم

بار دیگر ازدحام عابر بانک ها!
دردسرهای پولی مردم در شب عید

آیا دلار 2000 توماني در راه است؟
6

2

7

8 6

بانك مركزی در بخش��نامه ای به بانكها هشدار داد: در 
صورتی كه مصوبه شورای پول و اعتبار درباره تعهدات 
ارزی گذشته را تا 1۸ اسفندماه اجرایی نكنند، فروش ارز 

به آنها متوقف خواهد شد.

رشد 44 درصدي
 سپرده هاي مشتریان 

 و افزایش سرمایه 
بانک سامان

ویژه نامه

ارزآوری 7.623 میلیون دلاری تولیدات شرکت خودروساز

حجم صادرات خودروی سواری ایران خودرو نسبت به سال 90 دو برابر شد
گروه صنعتی ايران خودرو در نخستين نمايشگاه 
توانمنللدي هاي صادراتي جمهوري اسللامي ايران 
حضور پررنگ يافت و سلله محصللول صادراتی خود 
شامل رانا، سمند SE و سورن را در غرفه صنعت واقع 

در سالن خليج فارس به نمايش نهاد.  
اين نمايشللگاه با نام ايران اكسللپو با حضور صادر 
كنندگان و توليد كنندگان برتر كشللور و هيات هاي 
تجاري از كشورهاي مختلف جهان در محل نمايشگاه 

هاي بين اللملي تهران برگزار شد.
در اين نمايشگاه 370 صادركننده در قالب 200 
شللركت، حضور داشللتند و 400 تاجر از بيش از 40 
كشللور شللامل هيات تجاري 90 نفره عراقي، هيات 
تجاري 60 نفره افغان، گروه 25 نفره هندي، گروه 14 
نفللره ايتاليايي، گروه 12 نفره لبناني و گروه 12 نفره 
مصري و تعدادي از بازرگانان ديگر از نمايشگاه ديدن 

كردند.
نخستين نمايشللگاه توانمندي هاي صادراتي از 
هفتم تا دهم ارديبهشللت در محل دايمي نمايشگاه 
بيللن المللي برگللزار شللد. ايتاليا، آلمللان، رومانی، 
قزاقستان، آرژانتين، گرجستان، عراق، افغانستان و 
اوگاندا از جمله شللركت كننللدگان خارجي در اين 
نمايشگاه بودند كه برخی در سطح وزير و برخی ديگر 
در سللطح معاون وزيللر و يا اتاق هللای بازرگانی در 

نمايشگاه حضور يافتند.

 دستاوردهای صادرات 91
ايران خودرو در سللال گذشللته توانسللت حجم 
صادرات خودروی سواری خود را نسبت به سال 90 
دو برابر كنللد كه اين موجب افزايش حجم ارز آوری 

صادراتی ايران خودرو شد.
افزايش چشللمگير ميزان صللادرات CBU و نيز 
اسللتفاده بهينه از سايت های توليدی خارج از كشور 
و رشد قابل ماحظه صادرات KD نسبت به سال 90 
از ديگر دستاوردهای صادراتی ايران خودرو در سال 
گذشته بود. افزايش صادرات به عراق و احيای دوباره 
و گسترش فعاليت در بازارهايی چون سوريه، اكراين، 
آذربايجان و قزاقستان از دستاوردهاي صادراتي سال 

گذشته ايران خودرو است.
در سال گذشته كل صادرات ايران خودرو به خارج 
از مرزهای ايران از مرز 220 هزار دسللتگاه خودروی 

سللواری گذشللت و اين شللركت توانسللت عنوان 
صادركننده نمونه كشللوری در سال 91 را از آن خود 

كند. 

صادرات بر حسب نوع محصول
در سللالی كه گذشللت، ايران خودرو صادرات به 
بازارهای خارجی را بيشتر بر برندهای خود از جمله 
سمند و سورن متمركز كرد. اين سياست در راستای 
ارتقای برند ايران خودرو و محصولات شركت اتخاذ 
شللد. به طور مثال در سال گذشته شاهد افزايش 45 
درصدی صادرات سللمند نسبت به سال پيش از آن 

)90( بوديم.
در سال 91 سه محصول عمده به بازارهای هدف 
صادر شد. در اين ميان سهم انواع سمند به 56 درصد 
رسيد. همچنين پژو 405، 26درصد و خودرو پارس 
18 درصد در محصولات صادراتی ايران خودرو سهيم 
بوده اند. به عبارت ديگر سللمند 44.6 درصد سللهم 
بيشللتری در صادرات سللال 91 را به خود اختصاص 

داده است.

ارزش و حجم صادرات
ايران خودرو در سللال 91 از صادرات محصولات 

توليدی به بازارهای هدف مبلغ 326.7 ميليون دلار 
ارز آوری داشللت؛ اين در حالی است كه در سال 90 
تنها 74.2 ميليون دلار از بازارهای صادراتی به دست 
آورده بود. در همين راسللتا آمارهللا از افزايش 160 
درصدی ارزش صادرات در سال گذشته حکايت دارد. 
اين مقدار ارزش ياد شده، حاصل صادرات حدود 19 
هزار دستگاه انواع خودروهای سواری به كشورهای 
گوناگون است. ضمن اين كه آمارها در سال 90 حجم 
صادرات اعم از CBU و KD را حدود 9575 دستگاه 

نشان می دهد.
ايران خودرو بيش از 4.6 درصد از كل حجم توليد 

سواری خود در سال گذشته را صادر كرده، در حالی 
كه در سال 90 اين سهم يك ونيم درصد بود.

توزیع بر حسب تفکیک مناطق
يکی از پويا ترين و مهم ترين مناطق صادراتی ايران 
خودرو خاورميانه اسللت. به همين منظور بيشترين 
صادرات اين شركت در سال 91 كشورهای خاورميانه 
به ويژه عراق با تيراژ 9786 دستگاه بوده است. بر اين 
اسللاس در سللال گذشللته 98.6 درصد خودروهای 
صادراتی به اين منطقه اختصاص يافته كه نسبت به 
سال گذشته بيش از 17.5 درصد افزايش نشان می 
دهد. همچنين مناطق CIS به ويژه باروس با تيراژ 
36 دستگاه، 1.2 درصد و ساير مناطق 0.2 درصد را 

به خود اختصاص داده اند.

چشم انداز بلند ایران خودرو
ايران خللودرو با هدف توسللعه و ترويج برند ملی 
سللمند مصمم اسللت جايگاه خود را در سللطح بين 
المللی توسللعه داده و تحکيم بخشللد. با اين هدف، 
صادرات به عنوان مهم ترين رويکرد از سوی مديريت 
ارشد هدف گذاری شده است. از اين رو در سال های 
اخير با نهادينه شدن نگرش صادرات محور در گروه 
صنعتی ايران خللودرو و نيز فرايندهللای كاری اين 
مجموعه بزرگ صنعتی، آمار صادرات اين شللركت 

روند صعودی به خود گرفته است.
برای تحقق اهداف ياد شده، ايران خودرو با ايجاد 
تنوع در محصولات و به كارگيري فناوري روز دنيا، در 
مراحل توليد گام اساسللي برداشللته و در مقايسه با 
كشورهاي منطقه، رشد قابل توجهي يافته است. در 
ادامه ي اين كوشش ها، كسب استاندارد يورو4 براي 
خودروهاي صادراتی اعم از انواع سمند، سورن، پارس 
و پژو جی ال ايکس، موفقيت مهمي براي ايران خودرو 
محسوب مي شود؛ ضمن اين كه محصولات جديدی 
چللون رانا و دنا كه با هللدف توليد و عرضه در ايران و 
بازارهای صادراتی پا به عرصه ی وجود نهاده، تمامی 
اسللتانداردهای روز دنيا را تامين كللرده اند. اكنون 
توسعه ي برند ايکو با هدف صادرات انواع محصولات 
سللواری، سللرلوحه ي برنامه هاي ايران خودرو برای 
تحقق استراتژي جهاني شدن و تمرين حضور بيش 

از پيش در بازارهاي رقابتي است.
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تعریف ۵0 دوره آموزشی در کمیسیون آموزش انجمن سنگبی تاثیری تحریم ها بر صادرات بخش معدن و صنایع معدنی 
ی��ک تحلیلگر ارش��د بین الملل��ی صنایع معدنی 
و فولاد معتقد اس��ت دور ت��ازه تحریم های امریکا 
نمی توان��د بر ص��ادرات فولاد و فلزات ای��ران تاثیر 

خاصی داشته باشد.
کی��وان جعفری طهرانی در گفت وگو با معدن۲۴ 
اف��زود: ای��ران در ۲ دوره، نخس��ت در 6اوت۲۰۱۸ 
و دوم��ی در چه��ارم نوامبر ۲۰۱۸ ب��ا تحریم های 
امریکای��ی ق��رار گرفت، پ��س از آن نی��ز به کرات 
حوزه فلزات و فولاد کش��ورمان تحریم شد و حتی 
ش��رکت هایی که در تج��ارت و به ویژه صادرات این 
محصولات دخیل بودند نیز از آثار تحریم ها در امان 

نماندند.
به گفت��ه وی، دور جدید تحریم ه��ای امریکایی 
علیه بخ��ش مع��دن و صنایع معدنی کش��ورمان، 
مربوط به واردات فلزاتی اس��ت که مصارف خاص و 
کاربردهای دوگانه دارند. جعفری طهرانی بیان کرد: 
این در حالی اس��ت ک��ه تحریم های قبلی در حوزه 
فولاد و فلزات بوده و در زمینه صادرات مطرح شده 
بود. این تحلیلگر ارش��د بین المللی صنایع معدنی و 

فولاد ادامه داد: امریکا همیشه قصد دارد درآمدهای 
صادرات��ی ایران در حوزه معدن و صنایع معدنی که 
می تواند ت��ا حدودی جبران کننده کس��ری درآمد 

نفتی مان باشد را هدف قرار دهد.
وی تاکید ک��رد: فارغ از اینکه فلزات و آلیاژهایی 
که وزارت خزانه داری امریکا به آن اش��اره کرده اند 
چه مصارف خاصی دارند، اما از آنجایی که مقوله ای 
جدای از صادرات است، نمی تواند بر صادرات فولاد 

و فلزات ایران تاثیر خاصی داشته باشند.
وزارت خزانه داری امریکا در بیانیه ای که متعاقب 
بیانیه پمپئو صادر ش��د، جزییات تحریم های جدید 

ایران را اعلام کرد.

یکی از مس��ائل مهمی که امروزه در بس��یاری از صنایع 
مورد توجه قرار گرفته، همکاری مش��ترک با دانشگاه ها به 
منظ��ور ارتقای س��طح علمی زنجیره ارزش اس��ت. صنعت 
س��نگ ایران نی��ز در این مس��یر گام برداش��ته و ۵۰دوره 
آموزش��ی در کمیسیون آموزش انجمن سنگ تعریف کرده 

است.
 ب��ه گزارش پایگاه خبری ایراس��ین، احمد ش��ریفی، دبیر انجمن 
س��نگ ایران درباره این اقدام مش��ترک انجمن سنگ با دانشگاه های 
کش��ور گفت: کار ارزش��مندی که هم اکنون انجمن س��نگ در این 

صنعت به آن پرداخته، همکاری با دانشگاه های کشور است. 
در این زمینه، کمیس��یونی بس��یار قوی آموزشی متشکل از استاد 
دانشگاه شهید بهشتی، دانشگاه شاهرود، دانشگاه صنعتی امیر کبیر، 
دانش��گاه تربیت مدرس و سایر دانشگاه ها به وجود آمده است و این 
اعضای هیات علمی همگی با صنعت س��نگ آش��نایی داشته و با آن 

در ارتباط هستند.
 وی اف��زود: حدود ۵۰ دوره آموزش��ی در این کمیس��یون تعریف 
کردی��م. همچنی��ن با کم��ک دانش��گاه ها و اس��تفاده از اطلاعات و 
امکان��ات موج��ود با یک ش��رکت فعال و تخصصی در حال س��اخت 
کلیپ های آموزش��ی که ترکیبی از انیمیش��ن و فیلم برداری است و 

چگونگ��ی فعالیت در معادن، دس��تگاه ها و نحوه اس��تفاده 
بس��ته بندی  آم��وزش  کار،  هن��گام  در  آم��وزش  آن،  از 
 در تولی��د اس��تاندارد و... در آن نش��ان و آم��وزش داده 

می شود. 
دبی��ر انجم��ن س��نگ ای��ران ادام��ه داد: در کن��ار این 
دوره های آموزش��ی ک��ه با کم��ک دانش��گاه ها و ایمیدرو 
انجام می ش��ود، کلیپ های آموزش��ی نی��ز به صورت مج��ازی تهیه 
شده تا در اختیار همه پرس��نل معدن و واحدهای فرآوری قرارگیرد 
 ت��ا آنها ب��ه فراخور ن��وع فعالیت خ��ود از این کلیپ های آموزش��ی 

استفاده کنند. 
ش��ریفی ادام��ه داد: ب��رای مث��ال در بخ��ش مع��دن کس��ی که 
با دس��تگاه حف��اری کار می کند باید کار با دس��تگاه را بلد باش��د و 
نح��وه کاری آن را بدان��د. این م��دل از یادگی��ری می تواند از طریق 
 ای��ن کلیپ ها صورت پذیرد و به پیش��برد اهداف در صنعت س��نگ 

کمک کند. 
به گفته دبیر انجمن س��نگ ایران، همکاری با دانشگاه ها و ایمیدرو 
اقدام بس��یار مهمی اس��ت که به ارتقای س��طح علمی زنجیره ارزش 
صنعت س��نگ کمک خواهد کرد و حرکت موثری در این صنعت به 

شمار می آید.

دانش بنیان های حوزه 
معدن و متالورژی 
فراخوانده شدند

با انتش��ار فراخوانی از شرکت های دانش بنیان 
دارای ای��ده در حوزه مع��دن و متالورژی دعوت 
ش��د تا ایده های فناورانه خ��ود را در زمینه رفع 

نیازمندی های صنایع مرتبط ارسال کنند.
به گزارش ایس��نا، ستاد توس��عه فناوری های 
فوتونیک، لیزر، مواد پیش��رفته و ساخت معاونت 
علمی و فن��اوری ریاس��ت جمهوری با همکاری 
یک ش��تاب دهنده تخصصی حوزه معدن، صنایع 
معدنی و مواد پیشرفته فراخوانی برای شناسایی و 
جذب طرح های فناورانه حوزه معدن و متالورژی 
منتشر کرد و براساس این فراخوان، شرکت های 
دانش بنی��ان و فناور فعال در این حوزه می توانند 

طرح های مختلف خود را ارسال کنند. 
طرح ه��ای منتخ��ب در زمینه رف��ع نیازهای 
بالفع��ل و بالقوه صنع��ت و بنگاه ه��ای صنعتی 
ب��زرگ، توس��عه و بهینه س��ازی محص��ولات و 

فرآیندهای موجود و جدید حمایت می شود.
بر اساس اعلام معاونت علمی ریاست جمهوری، 
از فناوران و ش��رکت های دارای ظرفیت بالقوه و 
بالفع��ل در صنای��ع مع��دن و متال��ورژی دعوت 
می ش��ود، حداکثر تا ۱۵ ش��هریور ماه امسال، از 
طری��ق تکمیل ف��رم اولیه شناس��ایی طرح های 
فناورانه حوزه معدن و متالورژی کش��ور، در این 

طرح مشارکت کنند.

معاون پیش��ین اکتش��افات س��ازمان زمین شناس��ی درباره 
ذخایر س��یلیس موجود در کش��ور گفت: ایران از لحاظ ش��رایط 
زمین شناس��ی، فضای مناس��بی برای س��یلیس زایی در کشور 
وجود داش��ته و ذخایر فراوانی از این ماده معدنی در سراسر ایران 
یافت می ش��ود.به گ��زارش فلزات آنلاین، به��روز برنا اظهارکرد: 
ایران از لحاظ ذخایر س��یلیس در وضعیت مناس��بی قرار دارد و 
یک��ی از واحدها به نام »تاپ کوارتزیت« در س��ازند »لالون« که 
س��یلیس خیز اس��ت باعث به وجودآمدن معادن بس��یاری شده 
اس��ت.وی ادامه داد: این موضوع س��بب ش��ده تا در ایران از نظر 

زمین شناس��ی، ماده معدنی سیلیس در خیلی از نقاط گسترش 
پیدا کند و ش��اهد به وجودآم��دن ذخایر ف��راوان از این کانی در 
کش��ور باش��یم. البته ای��ن افق شناخته ش��ده در س��ازند به نام 
لالون تنها منبع گس��ترش س��یلیس در کش��ور نیست، بلکه در 
افق بالایی ژوراس��یک نیز »کنگلومرای سیلیسی« وجود دارد و 
همین وضعیت در اس��تان  های مازندران و سمنان حاکم است و 
ش��رایط مطلوبی از لحاظ ذخیره سیلیس دیده می شود و از آن به 
عنوان ماسه ریخته گری اس��تفاده می کنند.بر اساس گزارشی از 
ایراسین، برنا گفت: این شرایط باعث شده تا همواره سیلیس زایی 

خوبی در معادن کش��ور داش��ته باش��یم. همچنین شیرابه های 
سیلیس��ی در زون سنندج سیرجان نیز در استان همدان اثرگذار 
بوده و س��بب شده تا همدان نیز جزء استان های سیلیس خیز در 
کشور به حس��اب آید.برنا با اش��اره به اینکه هم اکنون واحدهای 
فروس��یلیس و شیشه س��ازی بس��یاری به واس��طه وجود ذخایر 
سیلیس در در ایران ش��کل گرفته در ادامه افزود: استان سمنان 
نیز ذخایر خوبی از س��یلیس را داراس��ت که باید مورد توجه قرار 
گیرد؛ چراکه ذخایر سیلیس این استان کم آهن بوده و عیار بالایی 
دارد. به گفته وی، براس��اس آمار سال ۹۷، کل معادن سیلیس در 

کشور ۲۸۳ معدن و میزان ذخایر قطعی نیز بیش از ۸۰۰ میلیون 
تن اس��ت و در پایان س��ال ۹۷ به میزان ۲ میلیون و ۳۵۳ هزار تن 
استخراج شده است؛ از این معادن ۱۷۱ معدن فعال و ۱۰۱ معدن 
غیرفعال بوده و می توان در طرح احیای معادن کوچک مقیاس به 
سراغ این معادن نیز رفت و برای احیای آنها برنامه ریزی انجام داد. 
گفتنی است امروز محصولی به نام فروسیلیس که ماده اولیه آن از 
سنگ سیلیس تامین می شود، یکی از مواد اولیه مهم و مورد نیاز 
صنایع فولادی کشور بوده و این محصول از سوی تولیدکنندگان 

داخلی برای مصرف کنندگان تامین می شود.

معاون سابق اکتشافات سازمان زمین شناسی: 
معادن برای »سیلیس زایی« شرایط مطلوبی دارند

گروه معدن

حدود ۲ س��ال اس��ت که فعالیت معدن س��نگ مرمریت 
دش��تی در کن��ار ک��وه بیرمی و عم��ارت ش��یرینه موجب 
ب��روز اختلافات��ی می��ان وزارت صنعت، مع��دن و تجارت 
و محیط زیس��ت ش��ده اس��ت؛ در این میان مردم منطقه و 
دوستداران محیط زیست نیز مخالف بهره برداری این معدن 

هستند.
به گزارش ایس��نا، فعالیت این واحد 
معدنی در شهرستان دشتی از آغاز با 
حاشیه های فراوانی همراه بوده و هر 
ب��ار ش��روع و اقدام ب��ه کوچک ترین 
فعالیت��ی با یک اعت��راض و تجمع از 
فع��الان  و  محل��ی  م��ردم  س��وی 
محیط زیس��ت رو به رو شده اس��ت. از پویش نجات بیرمی و 
درخواس��ت برای لغو مج��وز فعالیت این مع��دن گرفته تا 
کمپین اعتراضات مردمی و حتی آتش سوزی هایی در مراتع 

شیرینه. 
دوس��تداران محیط زیس��ت و مردم بومی منطقه با نگرانی 
برای چش��مه آب ش��یرین واق��ع در کوه بیرم��ی و عمارت 
تاریخی ش��یرینه می گوین��د فعالیت معدن س��نگ ذخایر 
آب ش��یرین منطقه را تحت ش��عاع قرار خواهد داد و باعث 
تخریب محیط زیس��ت و از بین رفت��ن حیات وحش بیرمی 

خواهد شد.
گونه ه��ای  حیات وح��ش،  درب��اره  همچنی��ن  آنه��ا   
 جان��وری و زیس��تگاه های ای��ن منطق��ه حفاظ��ت ش��ده 

هستند.
فرهاد قلی نژاد، مدیرکل حفاظت محیط زیست استان بوشهر 
در گفت وگو با ایس��نا از بررسی مجوز و نحوه فعالیت معدن 
خبر داد و گفت: معدن س��نگ مرمریت داستان پیچیده ای 

دارد، مج��وز فعالیت معدن از س��وی صنعت و معدن صادر 
شده منتها بحث محیط زیست و سایر مسائل آن در مرحله 
بررس��ی به س��ر می برد که این گفته مدرکی دال بر صدور 
مج��وز معدن به وس��یله صنع��ت، معدن و تج��ارت، بدون 
اس��تعلام از محیط زیست و تنها با موافقت منابع طبیعی به 

عنوان متولی انجام شده است.
غلامرضا منتظ��ری، مدیرکل منابع طبیع��ی و آبخیزداری 
اس��تان بوش��هر نیز در همین زمینه به ایس��نا گفت: منابع 
طبیع��ی مجوز نمی دهد، ما صرفا اراض��ی ملی یا طرح های 

کشاورزی و محدوده های معدنی را برای اقدامات توسعه ای 
ک��ه یک��ی از آنها معدن اس��ت و ب��ه عن��وان تخصیص در 
اختی��ار ام��ور اراضی یا صنع��ت و معدن ق��رار می دهیم و 
اس��تعلام ها بر عهده ما نیس��ت بلکه از س��وی ام��ور اراضی 
یا صنعت و معدن انجام می ش��ود؛ مناب��ع طبیعی فقط در 
ص��ورت ملی ب��ودن، غیر مع��ارض بودن یا وج��ود درختان 
 ممن��وع القطع مث��ل ب��ادام از فعالیت صنعت��ی جلوگیری 

می کند.
وی با تاکید بر اینکه منابع طبیعی مرجع اس��تعلام کننده 

درباره مس��ائل محیط زیستی نیس��ت، گفت: پرونده معدن 
مربوط به سنوات گذش��ته بوده و جزییات آن قابل بررسی 

بیشتر است. 
طرح های کشاورزی و غیرکشاورزی در اختیار امور اراضی 
قرار گرفته و آنها استعلام ها را انجام می دهند، درباره معدن 
نی��ز، ما مح��دوده معدن را در اختیار صنع��ت و معدن قرار 
می دهیم و صمت موظف بوده از محیط زیست استعلام کند 
 و اگر این کار را نکرده مقصر است چون معدن آلایندگی هایی 

دارد.

اوایل انقلاب یعنی در س��ال  ۵۸ در کل کش��ور 
حدود ۲۰۰ معدن وجود داشت، این در حالی است 
که امروز حدود ۱۰ هزار پروانه اکتش��اف داریم که 
به ط��ور عمده ش��امل معادن کوچک می ش��ود و 

به صورت پراکنده در کشور جای گرفته اند.
مس��ئله ای که در کشور وجود دارد این است که 
معادن کوچک به خوبی بهره برداری نمی ش��وند؛ از 
همین رو برای توس��عه این معادن باید ساماندهی 
لازم ص��ورت گی��رد تا بهره برداری مناس��ب انجام 

شود.
ما ح��دود ۷ درص��د عرصه س��رزمینی ایران را 
اکتش��اف کرده ایم و هنوز راه بس��یار زیادی داریم 
ت��ا بتوانیم معادن کوچک را شناس��ایی کرده و از 
ظرفیت آنه��ا بهره مند ش��ویم؛ به عبارتی دیگر ما 
هنوز در این ۷ درصد هم مانده ایم و نتوانس��ته ایم 
خیلی خ��وب از ظرفیت معادن کوچک اس��تفاده 
کنی��م، در حالی  که برای رش��د مناب��ع و معادن 
کوچ��ک خیل��ی کاره��ا می ت��وان انج��ام داد و 
 به عبارت��ی باید با ظرفیت بس��یار بالا در این حوزه 

ورود کرد.
با مقایس��ه و بررسی این ش��رایط در کشورهای 
پیشرفته می توان گفت کشورهای پیشرفته علاوه 
بر اینکه در سرزمین ش��ان به طور کامل دس��ت به 
اکتش��اف زده اند، دوباره دس��ت به بازخوانی زده و 
اکتش��افات جدید انجام می دهند. ما هم باید قدر 
منابع داخلی کش��ورمان را بدانی��م و از آن به نحو 

شایسته ای بهره برداری کنیم.
باور دارم که معدن باید پش��توانه صنعت باشد. 
از آنجای��ی  که معادن مواد اولی��ه صنعت را تامین 
می کنند، می توانند از بخش صنعت حمایت کنند؛ 
از همین رو لازم است معادن کوچک را راه اندازی 
کنیم و سیاست هایی را در پیش گیریم که موجب 

رونق آنها شود.
در ای��ن بین راهکار پیش��نهادی این اس��ت که 
دولت سیاست های تشویقی ارائه دهد و معادنی که 
به درس��تی بهره برداری نشده اند و در حال تعطیلی 
هس��تند را خل��ع ید کرده و آنها را به کس��انی که 

اهلیت دارند، واگذار کند.
علاوه بر این از این سیاس��ت که دولت معادن را 
کنت��رل و مدیریت کند به ش��دت باید پرهیز کرد، 
چراکه این سیاست منجر به راکد شدن معادن طی 
س��الیان متمادی ش��ده یا باعث می شود معادن با 
ظرفیت بسیار پایین مورد بهره برداری قرار بگیرند. 
در پای��ان تاکی��د دارم که مس��ئله مه��م اهمیت 
به مع��ادن کوچک و مدیریت آنها ازس��وی بخش 
 خصوصی است؛ به عبارتی باید شرایطی فراهم شود 
ک��ه بخش خصوصی هم بتواند برای رش��د معادن 

کوچک گام بردارد.

یادداشت

خبر

صابر پرنیان  
رئیس هیات مدیره و مدیرعامل 
شرکت شهرک های صنعتی تهران

معادن پشتوانه صنعت

معادن و ظرفیت های معدنی تفکیک شده است
رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان بوشهر در 
گفت وگو با خبرنگاران درب��اره وضعیت کوه بیرمی و معدن 
س��نگ مرمریت عنوان کرد: »معدن س��نگ مرمریت س��ال 
۱۳۸۰ به بهره بردار واگذار ش��ده اما براساس آنچه در قانون 
معدن پیش بینی ش��ده نتوانس��ته از آن بهره برداری کند و 
طبق قانون سلب صلاحیت شده است. مطابق قانون وظیفه 
داریم ک��ه معدن را به مزایده بگذاریم، ت��ا اینکه در آخرین 
مزایده س��ال۱۳۹۷ بهره بردار مش��خص و پ��س از دریافت 
استعلام های لازم از مراجع ذی ربط، پروانه بهره برداری صادر 
ش��د. پس از آن اعتراضاتی از س��وی اداره کل محیط زیست 
استان بوش��هر به عمل آمد و سپس NGOهایی که پیگیر 
ای��ن موضوع بودند، مبنی بر اینکه این منطقه جزو محدوده 

حفاظت شده است.«
سیدحس��ین حس��ینی محمدی ادامه داد: »با بررسی های 
مجدد مش��خص ش��ده که این منطقه حفاظت شده نیست، 
به این علت که سال ۱۳۸۴ محیط زیست استان درخواستی 
به اداره کل صنایع و معادن وقت استان درخواستی مبنی بر 
اینکه ارتقاء محدوده ای با عنوان شکار ممنوع خائیز را ارسال 
می کند که طی بررسی صمت، معادن و ظرفیت های معدنی 
تفکیک ش��ده و با ۳۵.۵ کیلومت��ر از این محدوده موافقت و 
این مختصات را با س��ند به محیط زیس��ت و وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت اعلام می کند. پس از این اتفاقات در اواخر 

سال ۹۷ محیط زیست اس��تان در اطلاعیه ای کل 
این محدوده را حفاظت شده اعلام می کند که این 
۲ ماه پس از صدور پروانه بهره برداری از معدن به 
وسیله وزارت صنعت، معدن و تجارت بوده است.«
وی اظهار کرد: »بر اس��اس سوابق شورای عالی 
حفاظت محیط زیس��ت، محدوده موافقت ش��ده 

اس��تان و وزارتخانه صنعت، معدن وتجارت با محدوده اعلام 
شده توسط محیط زیست تفاوت دارد؛ یعنی ما ۳۵.۵کیلومتر 
و محیط زیس��ت اس��تان ۲۲۰کیلومت��ر اعلام کرده اس��ت. 
به همی��ن خاطر طی مکاتباتی با س��ازمان محیط زیس��ت، 
درخواس��ت اصلاح محدوده حفاظت ش��ده به وسیله وزارت 
صنعت، معدن و تجارت مطرح ش��د. بازدیدهایی نیز صورت 

گرفته و نامه نگاری در این خصوص انجام شده است.«
اعتبار پروانه های بهره برداری تا پایان ذخیره  �

معدن
این مسئول توضیح داد: »متاسفانه به گونه ای وانمود شده 
که این محدوده حفاظت ش��ده است، در صورتی که اینطور 
نیست و بین صمت و محیط زیست در این باره اختلاف جدی 
وجود دارد و نهایتا در ش��ورای حفاظت محیط زیس��ت یا از 
طریق مراجع دیگر پیگیر اصلاح محدوده اعلام شده هستیم 
و حتی اگر محدوده حفاظت ش��ده نیز تلقی ش��ود براساس 
قانون حق بهره بردار و پروانه های بهره برداری تا پایان ذخیره 

معدن البته با رعایت الزامات پابرجا است.« رئیس 
س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان بوشهر 
تاکید کرد: »برای این موضوع چند چالش مطرح 
اس��ت، بحث آب، آسیب پذیری چاه ها و منابع آب 
و عمارت ش��یرینه و جاده دسترسی که همه اینها 
از آب منطقه ای، آب ش��هری، امور اراضی و منابع 
طبیعی و میراث فرهنگی اس��تعلام شده و موافقت دریافت 
شده اس��ت. ضمن اینکه پس از این اتفاقات با پیگیری های 
کارگروه تعامل ش��ورای تامین، محیط زیست مکتوب اعلام 
ک��رده که ب��ا توجه به جلوگی��ری از این محدوده از س��وی 
ش��ورای تامین، موضوع به ش��ورای تامین واگذار شود. پس 
از آن دوباره ش��ورای تامین از دس��تگاه های ذیربط استعلام 
کرده و آنها نیز پاس��خ مس��تند داده و به مراجع قضایی نیز 
اعلام شد و بهره بردار فعالیت خود را شروع کرد اما متاسفانه 
 تجم��ع و اعتراض به وس��یله انجمن فعالان محیط زیس��تی 

انجام شد.«
حس��ینی محمدی عنوان کرد: »هیچ گونه کوتاهی و سهل 
انگاری از س��وی س��ازمان صنعت و مع��دن در صدور مجوز 
اتف��اق نیفتاده و صدور پروانه بهره ب��رداری کاملا منطبق بر 
قانون و مقررات بوده است. اختلافات و اتفاقات پس از آن نیز 
 به وزارتخانه صنعت، معدن و تجارت و مراجع ذی ربط اعلام 

شده است.«

هیچ عملیات انفجاری اتفاق نمی افتد �
وی تصریح کرد: »بهره برداری از معدن تنها شامل برداشت، 
و برش سنگ به صورت خشک و با سیم برش بوده و هیچگونه 
عملی��ات انفج��اری اتف��اق نمی افتد و بهره بردار مکلف اس��ت 
اس��تخراج را به صورت سیم برش انجام داده و پس از برداشت 
س��نگ آن را به ناحیه صنعتی منتقل کرده و عملیات فرآوری 
را انجام می دهد. در خصوص جاده دسترس��ی، بهره بردار بارها 
صراحتا اعلام کرده که مسئولیت مرمت بنا را پذیرفته و متعهد 
اس��ت که هر گونه خس��ارت احتمالی بنا را جبران کند. درباره 
راه و دسترسی نیز باید طوری عمل کند که هیچ گونه تخریبی 
ص��ورت نگیرد، زیرا انفج��ار می تواند برای چاه های آب منطقه 
مش��کل ایجاد کند و زمانی که انفج��اری صورت نگیرد و تنها 
برش باشد دیگر هیچ ریزشی اتفاق نمی افتد. در عین حال اداره 
آب و فاضلاب و شرکت منطقه ای صراحتا در پاسخ به استعلام 
ما و فرمانداری عنوان کرده اند که با این ش��رایط تعریف ش��ده 
مش��کلی برای ادامه فعالیت بهره ب��رداری معدن وجود ندارد.«  
این مس��ئول خاطرنش��ان کرد: »با توجه به شرایط کشور باید 
تولید و س��رمایه گذاری داشته باش��یم ولی این شکل عملکرد 
می تواند به س��رمایه گذاری در منطق��ه لطمه بزند، بالاخره هر 
ن��وع فعالیت صنعتی یا معدنی یکس��ری عوارض دارد اما قابل 
مدیریت اس��ت و می توان در چارچوب های تعیین ش��ده این 
فعالیت ها را با رعایت الزامات و نظارت تحت کنترل درآورد.«

ماجرای تقابل کوه بیرمی با یک معدن سنگ
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مدیرعامل ش��رکت فولاد خوزس��تان، 
اولویت اصل��ی مجموعه فولاد را حمایت 
همه جانب��ه از تولیدکنن��دگان داخل��ی 
دانست و این مهم را باعث کوتاهی دست 

دلالان از بازار فولاد برشمرد.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی ف��ولاد 

خوزس��تان، علی محمدی اظهار کرد: سیاست  کلی 
ش��رکت فولاد خوزس��تان از بدو تاس��یس تاکنون، 
تامین مواد اولیه مورد نیاز شرکت های داخلی کشور 
ب��وده و این مهم باعث جهش تولید در کارخانه های 
زنجیره پایین دس��تی ف��ولاد و به تبع آن حمایت از 
اش��تغال پایدار برای جوان��ان خواهد بود. وی افزود: 
ش��رکت فولاد خوزس��تان افتخار دارد در سال های 
اخیر که فش��ارهای تحریم ها دوچندان ش��ده است، 
با بکارگیری ۱۱ هزار نیرو به طور مس��تقیم و پنجاه 
هزار نیرو به طور غیرمس��تقیم، نق��ش عمده ای در 
اقتصاد کش��ور و اس��تان ایفا کن��د. محمدی تاکید 
داش��ت: این مجموعه عظیم صنعتی با بهره گیری از 
نیروی ه��ای متخص��ص و تکیه بر ت��وان داخلی و با 
اولویت تامین ش��مش مورد نیاز شرکت های داخلی، 
م��ازاد محصولات خود را به اقصی نقاط جهان صادر 
می کند و ارز حاصل از آن نیز به اقتصاد کشور تزریق 
می گردد. ارزآوری شمش صادراتی فولاد خوزستان 
در شرایطی مسیر شده است که تحریم های ظالمانه، 

فروش نفت کش��ور را ب��ه پایین ترین حد 
ممکن رس��انده اس��ت. همچنی��ن فولاد 
خوزس��تان با وج��ود فش��ار دلالان برای 
فروش محصولات در بازار آزاد، همه ی ارز 
حاصل از صادرات خود را به صورت قانونی 
و ب��ا نظارت بان��ک مرکزی قرار داده و تابع 
سیاس��ت های عمومی دولت و بانک مرکزی اس��ت.

مدیرعامل ش��رکت فولاد خوزستان تصریح کرد: در 
واقع تولید این مجموعه، محصول نیمه نهایی صنعت 
فولاد به ش��مار می آید و با افتخار اعلام می داریم که 
در امسال بیش از ۶۰ درصد محصولات شرکت فولاد 
خوزستان در اختیار کارخانه های نوردی استان قرار 
گرفته اس��ت، تا چرخه  تولید در شرکت های داخلی 
و پایین  دس��تی متوقف نش��ود. وی افزود: بخشی از 
فروش این ش��رکت در 5ماهه نخس��ت سال ۱۳۹۹ 
ب��ه ش��رکت های داخلی اس��تان نظیر، گ��روه ملی 
صنعت��ی ف��ولاد ایران، فولاد اکس��ین خوزس��تان، 
ن��ورد کاویان، ن��ورد و لوله اهواز، روهین��ا دزفول و 
دیگر تولیدکنندگان داخلی اختصاص یافته اس��ت. 
محمدی ادامه داد: در سیاس��ت های ش��رکت فولاد 
خوزس��تان در تامین ش��مش مورد نیاز کارخانجات 
داخل��ی تاکنون تغییری داده نش��ده، کما اینکه در 
4ماهه  نخس��ت سال ۱۳۹۹ در مقایسه با سال قبل، 
4۶ درص��د کاه��ش صادرات داش��ته ایم و این بدان 

معناس��ت که تولید فولاد خوزس��تان جهت تامین 
مواد اولیه به ش��رکت های نوردی در سراس��ر کشور 
اختصاص داده ش��ده اس��ت. وی اظهار کرد: شرکت 
فولاد خوزس��تان به عنوان یک ناشر بورسی موظف 
است همیش��ه اطلاعات مالی و اقتصادی خود را در 
ش��بکه عمومی »کدال« گذاشته تا هیچ گونه ابهامی 
در تولید و فروش و صادرات خویش نداش��ته باش��د. 
مدیرعامل فولاد خوزستان افزود: ما به دنبال تکمیل 
زنجی��ره ارزش از معدن تا نورد هس��تیم، بنابراین با 
تعام��ل س��ازنده با صنای��ع بالادس��تی و همچنین 
حمایت همه جانبه از صنایع پایین دس��تی س��عی بر 
حف��ظ پایداری و توس��عه در زنجی��ره صنعت فولاد 
داری��م. وی اظهارکرد: متاس��فانه پ��اره  ای از محافل 
ک��ه بیش��تر به دنبال تامین ران��ت تعدادی خاص از 
ن��وردکاران هس��تند ظرف هفته ه��ای اخیر تلاش 
دارند تا سیاس��ت های حمایتی ش��رکت هایی مثل 
فولاد خوزس��تان را که تولیدکننده کالای واسطه ای 
فولاد اس��ت را تحت عنوان صادرات مواد خام جلوه 
دهند که الحمدالله با کارنامه درخش��ان این شرکت 
در تامین مواد اولیه کارخانه های نورد استان و کشور 
و همچنی��ن تامین ارز حاص��ل از صادرات و گردش 
آن در سیس��تم بانک مرکزی، چنین تبلیغاتی هیچ 
گونه خللی در عزم دس��ت اندرکاران و کارکنان این 

مجموعه بزرگ صنعتی نخواهد داشت.

مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان تاکید کرد: 

حذف دلالان با حمایت از تولید کنندگان فولاد

رئیس انجمن نوردکاران فولادی ایران گفت: اعضای این 
انجمن نسبت به روند قیمت گذاری تولیدات فولادسازان در 
ب��ورس گلایه دارند و عرضه ش��مش در بورس کالا به یک 

پنجم مصرف این تشکل رسیده است.
به گزارش روابط عمومی انجمن نوردکاران فولادی ایران، 
احمد رضوی نیک اظهارکرد: شمش فولادی در بورس کالا 
بیشتر از میانگین فوب جهانی به شکل عرضه حداقلی، غیر 
واقعی قیمت گذاری می ش��ود که نشان از اعمال رانت دارد 

که نوردکاران از آن بی بهره اند.

او مدعی ش��د که فولاد سازان تمایلی به صادرات ندارند 
و س��عی می کنند در بورس کالا به میزان ۲۰ تا ۲5 درصد 
از تولیدات خود را بفروش برسانند و بقیه را در بازار ازاد به 

نوردکاران بفروشند.
رضوی نیک یادآور ش��د: رویه عملکرد فولادسازان باعث 
ش��ده تولید نهایی آنها برای مصرف کننده اصلی با افزایش 
قیمت روبه رو ش��ود.وی گفت: فولاد سازان با اعمال راهبرد 
خود در بورس کالا مواد اولیه را ۳5 درصد بالاتر از محصول 
نهایی در داخل می فروش��ند و عرض��ه حداقلی را در برنامه 

خود دارند.رئیس انجم��ن مزبور اضافه کرد: تولیدکنندگان 
فولاد نسبت به افزایش قیمت ها در آینده تضمین و گارانتی 
می گیرند و با درنظرگرفتن شمش فروخته شده به نوردکار 
در ش��هریورماه با توجه به قیمت تمام شده شمش به علاوه 
ارزش اف��زوده و کرایه حمل برای نوردکار هرکیلو ش��مش 
۹هزار و 4۰۰ تومان قیمت گذاری می ش��ود.او معتقد است: 
اکن��ون نوردکار باید یا محصولش را زیر قیمت بفروش��د یا 
نقدینگ��ی خود را ب��ه نوعی در بازار ب��رای جبران ضرر در 
گ��ردش قرار دهد و ی��ا بدلیل خریداری م��واد اولیه گران، 

تولید خود را با قیمت بالا بفروش برساند.رضوی نیک یادآور 
ش��د: موضوع گرانفروشی فولاد سازان از سوی نوردکاران به 
واحدهای نظارتی انعکاس یافته و هش��دار داده ش��ده، اما 
اقدام عاجلی به نفع زنجیره تولید فولاد انجام نش��ده است. 
وی تصریح کرد: چنانچه مصوبه های س��تاد تنظیم بازار در 
رابط��ه با قیمت گذاری و رعایت ک��ف عرضه در بورس کالا 
رعایت ش��ود، نوردکار می تواند در ش��رایط برابر رقابت قرار 
گیرد و قیمت ها متناس��ب با عرض��ه و تقاضا در بازار، روند 

منطقی تر به خود می گیرد.

گلایه نوردکاران نسبت به قیمت فولاد در بورس 

وی تش��ریح کرد: در الگوی جامع مثلث توس��عه 
اقتص��ادی و فرهنگی خواف ب��ر چهار راهبرد اصلی 

تاکید می شود که عبارتند از؛
۱-تقوی��ت اقتص��اد محل��ی در پیوند ب��ا اقتصاد 
منطق��ه ای و مل��ی مبتن��ی ب��ر احیای مس��ئولیت 
اجتماع��ی و تحقق کس��ب و کار اجتماعی و امنیت 

پایدار شهرستان خواف
۲-تقویت هماهنگی های فرابخشی در بین دست 
ان��درکاران س��ازمانی و تدوی��ن چارچوب های لازم 
ب��رای تحقق حکمرانی خوب و آبادانی و پیش��رفت 

شهرستان خواف
۳-تقوی��ت ش��بکه تعاملات اجتماع��ی و به اوج 
رساندن مشارکت مردم در فرآیند آبادانی و پیشرفت 
شهرس��تان خواف )اجتماعی-فرهنگی، اقتصادی، 

زیرساختی، انسانی و طبیعی(
4- ایجاد موازنه بین خدمات اکوسیستم در زمینه 
ارتق��ای ت��اب آوری نظام اجتماع��ی – اکولوژیک و 

بهره برداری پایدار از منابع طبیعی
5- حفظ عزت نفس و کرامت انس��انی مبتنی بر 

رویکرد توان افزایی، تعالی و خوداتکایی محرومان
مدیرعامل س��نگان اف��زود: در اجرای مدل جامع 
مثل��ث، ابتدا نیروهای بومی تحصیل کرده به عنوان 
تسهیلگران طرح مثلث توسعه اقتصادی و فرهنگی 
خواف انتخاب شدند که درحال حاضر تعداد ۲۰ نفر 

تس��هیلگر در تعداد ۸5 روستا مش��غول به فعالیت 
هستند. سپس س��تاد طرح مثلث توسعه اقتصادی 
و فرهنگی شهرس��تان خواف با حضور اضلاع مثلث 
ش��امل کارگزاران حکومت، نماینده مجلس شورای 
اسلامی، معین اقتصادی و نمایندگان جامعه محلی 
راه ان��دازی گردید. کلیه اقدامات نیز با نظارت عالیه 
ائم��ه جمعه شهرس��تان خواف و دس��تگاه قضایی 

شهرستان پیگیری می شود.
امرای��ی اظهارک��رد: از آنج��ا که حض��ور مردم و 
مردم محوری در تمامی مراحل مس��ئله شناس��ی، 
برنامه ری��زی، اج��را و نظارت ب��ر پروژه ها و طرح ها 
رکن اساس��ی اس��ت و منطبق ب��ر گام دوم انقلاب 
و سیاس��ت های اقتصادی مقاومتی از س��وی رهبر 
معظ��م انقلاب اس��ت، ابتدا س��ازماندهی اجتماعی 
در کلیه روس��تاهای شهرس��تان )۸5 روستا( انجام 
گرف��ت و در هر روس��تا کانون آبادانی و پیش��رفت 
روستا با مشارکت مردم تشکیل شد و درحال حاضر 
شناسنامه کانون های آبادانی و پیشرفت روستاهای 
شهرستان خواف نیز تهیه شده است. هر کانون یک 
س��ازمان مردم نهاد تلقی می ش��ود و از سوی امین 
روس��تا مدیری��ت می گردد. در هر روس��تا با حضور 
اعضای کانون، کارگاه های مشارکتی متعددی برای 
شناخت مس��ائل محوری روستا با نگاه تسهیلگری 
انجام گرفته اس��ت که منتج به تدوین سند ارزیابی 

مش��ارکتی روستایی ش��ده و در تدوین سند جامع 
شهرس��تان خواف مورد استفاده قرار خواهد گرفت. 
رویکرد معین اقتصادی در شهرس��تان خواف کار با 

مردم برای مردم است.
مدیرعامل فولاد س��نگان تصریح کرد: همزمان با 
انجام اقدامات در روس��تاهای هدف، تیم مطالعات، 
کلیه طرح ها و برنامه های دستگاه اجرایی و اقدامات 
صورت گرفته تاکنون در شهرس��تان را مورد تحلیل 
قرار داده اس��ت که این تیم ش��امل ۱۰ نفر کمیته 
مطالعات و ۱۸ نفر متخصص و استادان دانشگاه تهران 
در رشته های مختلف مبتنی بر مسائل و چالش های 
شهرس��تان می باشد. از اقدامات آتی در طرح مثلث 
برگزاری کارگاه های مشارکتی با حضور اضلاع مثلث 
و نمایندگان کانون های آبادانی و پیشرفت روستایی 
اس��ت که در نهایت این کارگاه ها منتج به شناسایی 
پروژه ها و طرح های عملیاتی در حوزه های اجتماعی 
و فرهنگی، زیرساختی، آموزشی و مهارتی، طبیعی و 
محیط زیس��تی و اشتغال و کسب و کار خواهد شد. 
لذا در این مدل جامع کل روس��تاهای شهرستان در 
نظر گرفته اس��ت و قرار اس��ت یک الگوی جامعی از 
مثلث توس��عه اقتصادی و فرهنگی خراسان رضوی 
در شهرستان خواف به عنوان پایلوت عملیاتی شود. 
ای��ن مدل نیز کاملا دانش مح��ور بوده و منطبق بر 

نقشه راه علمی و تحقیقاتی است.

وی گفت: در بخش رونق کس��ب وکار و اش��تغال 
در شهرس��تان خواف با هماهنگی های به عمل آمده 
ب��ا مجری طرح مثلث توس��عه اقتصادی و فرهنگی 
خواف، اقدامات متعددی در دس��تور کار قرار گرفته 

است که عبارتند از؛
امکان س��نجی، طراحی و راه اندازی سامانه جامع 
مدیریت و مشاوره کسب و کار در شهرستان خواف 
از ایده تا اجرا در خوش��ه های آمایش��ی شهرس��تان 
ش��امل کش��اورزی، دامداری، صنعت��ی، خدماتی و 
صنایع دستی به صورت حضوری و آنلاین، راه اندازی 
مرکز مشاوره و رشد کسب و کار برای ارائه خدمات 
مش��اوره ای رایگان به کارآفرینان و مالکان کسب و 
کار در بخش های بازاریابی، طرح نویسی کسب و کار 
و کارآفرینی، اعطای تسهیلات بانکی قرض الحسنه 
با نگاه روان سازی اعطای تسهیلات برای رفع موانع 
تولید و همچنین نظارت دقیق بر روند اجرای کسب 

وکارهای مبتنی بر زنجیره ارزش. 
امرای��ی اف��زود: در این باره مناب��ع مالی مورد نیاز 
برای راه اندازی کس��ب و کارهای خرد، متوس��ط و 
کلان روستایی با همکاری کلیه شرکت های معدنی 

شهرستان خواف تامین می شود.
وی اظه��ار کرد: در حوزه آموزش و مهارت ورزی 
برای اش��تغال در رس��ته های ش��غلی کش��اورزی، 
دام��داری، صنع��ت، خدم��ات و صنایع دس��تی نیز 

تمامی ظرفیت های مال��ی و تخصصی به کار گرفته 
خواهد ش��د تا ظرفیت س��ازی انجام شده و افزایش 
بهره وری در رسته های مختلف شغلی در شهرستان 

نیز محقق شود.
مدیرعام��ل فولاد س��نگان گف��ت: در بخش های 
فرهنگ��ی، اجتماع��ی، طبیع��ی و زیرس��اختی نیز 
افتتاح حس��اب کسب و کار اجتماعی در شهرستان 
مدنظر معین اقتصادی اس��ت ک��ه کلیه منابع مالی 
س��رمایه گذاران، خیری��ن، کمک ه��ای مردم��ی، 
نهادهای حمایتی در این حس��اب متمرکز ش��ود و 
بر اساس مطالعات و راهبردهای طرح مثلث توسعه 
اقتصادی و فرهنگی شهرستان در قالب یک کارگروه 
متشکل از اضلاع مثلث و نظارت عالیه در چارچوب 
مثلث، سند تدوین شده اجرایی و پیاده سازی شود. 
امرای��ی اف��زود: گفتنی اس��ت کلی��ه اقدامات در 
ط��رح مثلث توس��عه اقتص��ادی و فرهنگی خواف 
ب��ا پیوس��ت مش��ارکت م��ردم اج��را می ش��ود که 
درحال حاض��ر بیش از ۳۰ تفاهمنامه در بخش های 
تامین منابع آب کش��اورزی و شرب شامل لایروبی 
و مرمت قنوات، آبرس��انی مش��ارکتی به روستاهای 
بخ��ش مرکزی، اج��رای پل باکس��ی در محورهای 
حادثه خیز شهرس��تان، بازنگ��ری طرح های هادی 
روس��تایی و اقدام��ات آبخ��وان داری و آبخیزداری 
 منعقد ش��ده که کلیه ای��ن تفاهمنامه ها در مرحله

اجرا هستند. 
در این پروژه ها نیز مش��ارکت مردم محور اساسی 
اس��ت و معین اقتصادی و سایر س��رمایه گذاران در 
شهرس��تان، در تامین ماشین آلات و تجهیزات مورد 
نیاز مشارکت داشته اند و همچنین دستگاه اجرایی 
متول��ی شهرس��تان در هر بخش، نق��ش آموزش و 
نظ��ارت بر اقدامات را با دیدگاه کارشناس��ی و فنی 
ایف��ا می نماید. ما معتقدیم که مش��ارکت مردم در 
اج��رای طرح ه��ا، ارتقا روحیه خودب��اوری، اعتماد 
ب��ه نفس، تقویت حس مس��ئولیت پذیری و تقویت 

سرمایه اجتماعی را به دنبال دارد.
مدیرعامل فولاد س��نگان گفت: ش��رکت صنایع 
معدنی فولاد س��نگان ت��لاش می کند ت��ا باور »ما 
جویای ش��غل نیس��تیم، م��ا خالق ش��غلیم« را در 
شهرستان خواف نهادینه سازد. مطمنا برای رسیدن 
به این باور باید همدل و همزبان ش��ویم و بس��تر را 
برای اش��تغال جوانان و مردم عزیز شهرستان خواف 

فراهم کنیم. 
ما به عنوان معین اقتصادی شهرس��تان خواف در 
رف��ع فقر و بیکاری، کاهش مهاجرت و آس��یب های 
اجتماع��ی مصمم هس��تیم و معتقدیم ک��ه ما قادر 
هس��تیم امی��د را ب��ه ارمغ��ان بیاوریم و خواس��تن 
توانس��تن اس��ت و تلاش خواهیم کرد تا با توکل به 
خداوند متعال زیبایی، ش��ادی و خوش��بختی را به 

مردم عزیز شهرستان خواف تقدیم کنیم.

رئی��س انجم��ن س��نگ آهن ای��ران گفت: 
قیمت گ��ذاری زنجیره فولادفعلا متوقف ش��ده 
و به نظر می رس��د با مش��خص ش��دن وضعیت 
تصدی گ��ری وزارت صنعت، مع��دن و تجارت 
دوب��اره ای��ن پرونده به جری��ان بیافتد و باز هم 
س��ر میز مذاکره برای اصلاح قیمت گذاری دور 
هم جمع ش��ویم. مهرداد اکبریان در گفت وگو 
با ایراسین افزود: موضوع قیمت گذاری زنجیره 
فولاد که موضوع بسیار مهمی است در ماه های 
گذش��ته بررسی مورد بررس��ی های بسیار قرار 
گرفته اس��ت. اهمیت این مضوع در تنظیم بازار 
نیز مشهود اس��ت به گونه ای که قیمت گذاری 
منصفانه همواره به عنوان یکی از راهکارها برای 
آن بوده است. وی اظهار کرد: قیمت سنگ آهن، 
کنس��انتره و گندله در ای��ران از قیمت جهانی 
دور ب��وده و این درحالی اس��ت که هزینه های 
صرف ش��ده برای تولید محصول نهایی بس��یار 
بالاست.به گفته اکبریان یکی از راهکارهایی که 
می تواند روند صادرات س��نگ آهن و کنسانتره 
و... را ب��ه صورت خ��ودکار متوقف کند، اصلاح 
قیمت گذاری در داخل کش��ور اس��ت. زیرا این 
گون��ه تولیدات داخلی از س��نگ آهن تا گندله 
تولیدی در کشور به مصرف فولادسازان داخلی 
خواهد رس��ید و به نفع کش��ور نیز خواهد بود.

رئی��س انجمن س��نگ آهن ای��ران اظهار کرد: 
دولت روی موضوع قیمت گذاری زنجیره فولاد 
وقت بس��یاری گذاشت و جلسات متعددی نیز 
ب��رای آن برگ��زار کرد اما زمانی که داش��ت به 
نتیج��ه می رس��ید به دلای��ل مختلف همچون 
بح��ث تفکیک وزارت صنعت و معدن از تجارت 
و تغییر وزیر س��بب شد تا مسئولان وزارتخانه 
تصمیم گیری آنی و عاجل راجع به قیمت گذاری 
انجام ندهند. به عقیده اکبریان، دولت باید از هر 
روش��ی که ممکن است قیمت گذاری منصفانه 
را انجام دهد. زیرا اختلاف قیمتی و توزیع سود 
در زنجیره برای میان مدت و بلندمدت خسارت 
بزرگ��ی به زنجیره فولاد خواه��د زد. وی ادامه 
داد: بر اساس آمار و ارقام موجود، توسعه بخش 
معدن به دلیل س��ختگیری های موجود، ظرف 
یک س��ال ونیم گذشته کاهش پیدا کرده است. 
رئیس انجمن س��نگ آهن ایران در ادامه اظهار 
ک��رد: به نظر می رس��د دولت با ه��ر وزیری که 
ب��رای وزارت صنعت، مع��دن و تجارت انتخاب 
ش��ود، باید روی موضوع قیمت گ��ذاری توجه 
داش��ته باشد، زیرا اصلاح قیمت گذاری زنجیره 
اجتناب ناپذیر است و تولیدکنندگان سنگ آهن 
و ف��ولاد دوباره بای��د پای میز مذاکره با یکدیگر 

بنشینند.

رئیس انجمن سنگ آهن ایران: 
رویکرد دولت در قیمت گذاری زنجیره فولاد منصفانه باشد

فولادسنگان ؛ پیشتاز در توسعه 
 ثبت رکورد جدید

  در واحد آهک سازی 
فولاد مبارکه اصفهان

رئیس واحد آهک س��ازی فولاد س��نگ مبارکه 
اصفه��ان گفت: ب��ا تلاش کارکنان ش��رکت فولاد 
س��نگ مبارکه اصفهان می��زان تولید روزانه آهک 
کلس��ینه کوره ه��ای تک ش��افت این ش��رکت از 

۷۱۰تن فراتر رفت.
به گ��زارش معدن نی��وز، مجید فرحاندوس��ت 
ضمن اع��لام این خبر، رکورد قبل��ی تولید روزانه 
این ش��رکت را ۶4۰ تن و مربوط به ۱۹ تیر امسال 

دانست.
وی، بهب��ود ش��رایط فرآین��د تولی��د، اعم��ال 
تنظیم��ات دقی��ق، کنترل ه��ای م��داوم و تلاش 
م��داوم و هدفمن��د مدیری��ت و کارکن��ان به ویژه 
هم��کاران واح��د آهک س��ازی ش��رکت در زمینه 
اج��رای رهنموده��ای مق��ام معظ��م رهب��ری در 
س��ال جهش تولی��د را به عن��وان مهم ترین عوامل 
 کس��ب این موفقیت ن��ام برد و صمیمان��ه از آنها 

قدردانی کرد.

حمایت های فولاد 
 خوزستان از شرکت نورد 

و لوله اهواز
ش��رکت  مدیرعام��ل 
ن��ورد و لول��ه اه��واز گفت: 
ب��ه  خوزس��تان  ف��ولاد 
مواد  تامین کنن��ده  عن��وان 
اس��تان  کارخانجات  اولی��ه 

خوزس��تان، نقش شریانی و حیاتی در جهت تولید 
و اشتغال پایدار واحدهای تولیدی فولادی در این 
استان دارد. چنانچه فولاد خوزستان نقش حمایتی 
خود را ایفا نمی کرد، مشکلات معیشتی و التهابات 
کارگری جبران ناپذیری ایجاد می شد، اما بحمدالله 
با حمایت مثال زدنی از این واحدها، فولاد خوزستان 
باعث ش��د تا تولی��د کارخانجات ش��رکت نورد و 
 لوله اهواز و س��ایر شرکت های اس��تان خوزستان 

استمرار یابد.
ب��ه گ��زارش چیلان، ج��واد خدابخش��ی گفت: 
فولاد خوزس��تان به عنوان تامین کننده مواد اولیه 
کارخانج��ات اس��تان، نقش ش��ریانی و حیاتی در 
جهت تولید و اش��تغال پای��دار واحدهای تولیدی 

فولادی استان خوزستان دارد.
مدیرعامل ش��رکت ن��ورد و لوله اه��واز افزود: با 
توجه ب��ه اینکه بزرگترین کارخانج��ات نورد گرم 
ورق کشور در استان خوزس��تان واقع شده است، 
نق��ش حمایتی فولاد خوزس��تان باع��ث آرامش و 
اس��تمرار تولید این کارخانجات که بیش از 4۰۰۰ 

نفر پرسنل و کارگر رحمتکش دارند می شود.
خدابخشی اظهارکرد: چنانچه فولاد خوزستان به 
این رسالت خود عمل نمی نمود، مشکلات معیشتی 
و التهابات کارگری جبران ناپذیری ایجاد می ش��د، 
ام��ا بحمدالله با حمایت مثال زدنی از این واحدها، 
فولاد خوزس��تان باعث ش��د تا تولید کارخانجات 
شرکت نورد و لوله اهواز و سایر شرکت های استان 

استمرار یابد.

پیگیری مشکلات کارخانه 
سیمان خرم آباد

نماین��ده م��ردم خرم آباد و چگن��ی در مجلس 
شورای اس��لامی از پیگیری مش��کلات مربوط به 
کارخانه سیمان خرم آباد از طریق قوه قضاییه خبر 

داد.
مهرداد ویس��کرمی در گفت وگو با مهر با اش��اره 
به وضعیت کارخانه س��یمان خرم آباد، اظهارکرد: 
در ای��ن رابطه با س��خنگوی ق��وه قضاییه دیداری 

داشته ام.
وی با تاکید بر اینکه در این دیدار تاکید کردیم 
ک��ه اگر پرون��ده ای وجود دارد که عمومی اس��ت 
نبای��د در نوبت عادی مورد بررس��ی ق��رار بگیرد، 
عنوان کرد: به طور مثال در مورد کارخانه سیمان 
خرم آباد آنقدر پیچ و خم دارد، واقعا من وحش��ت 

می کنم.
نماین��ده م��ردم خرم آباد و چگن��ی در مجلس 
شورای اسلامی با اش��اره به اینکه در این کارخانه 
4۶ هزار نفر سرمایه گذاری کرده اند و سهامدار آن 
هس��تند، گفت: این 4۶ هزار نفر با عشق و امید در 

این کارخانه سرمایه گذاری کرده اند.
ویس��کرمی با بیان اینکه متاس��فانه حدود ۱5تا 
۱۶ س��ال اس��ت که این طرح روی زمی��ن مانده 
اس��ت، تصریح ک��رد: ارتباط هایی با ق��وه قضاییه 
پیدا کرده ام، تلاش ش��ده که مسئولان را پای کار 

بیاوریم تا مشکلات در این رابطه کمتر شود.

اخبار

گروهمعدن

مدیرعام��ل ش��رکت صنایع معدنی فولاد س��نگان 
گفت: خواف، س��رزمین میراث های ماندگار، پیشتاز در 
اجرای الگوی جامع مثلث توس��عه اقتصادی و فرهنگی 
خراس��ان رضوی اس��ت. به گزارش دنیای معدن، علی 
امرایی اظهار  کرد: شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان، 
در زمینه تحقق سیاست های اقتصاد مقاومتی و جهش 
تولید، احیای مس��ئولیت اجتماعی و راه اندازی کسب 
و کار اجتماع��ی، مصم��م در حل معضلات انس��انی از 
جمله اشتغال و معیش��ت، عمران و آبادانی شهرستان 
خواف اس��ت. برای اجرای طرح مثلث توسعه اقتصادی 
و فرهنگی ش��رکت صنای��ع معدنی فولاد س��نگان به 
عنوان معین اقتصادی شهرس��تان خ��واف در نظر دارد 
الگوی جامعی از مثلث توس��عه اقتص��ادی و فرهنگی 
را در شهرس��تان اجرایی نماید. بدی��ن منظور معاونت 
پژوهش��ی دانش��گاه ته��ران ب��ه عنوان مج��ری طرح 
مثل��ث توس��عه اقتصادی و فرهنگی و به س��بب تجربه 
عملیاتی در شهرس��تان قلعه گنج و سایر مناطق کشور 
 و وج��ود ظرفیت های علم��ی در حوزه ه��ای مختلف

 انتخاب شد. 
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 سرپرس��ت تولی��د واح��د اکس��یژن ش��رکت مجتمع 
فولاد خراس��ان گفت: فولاد خراس��ان با ش��یوع ویروس 
کرونا و افزایش میزان اکس��یژن مورد نیاز بیمارس��تان ها 
 تامی��ن بخش��ی از این م��اده حیات��ی را ب��رای بیماران 

متقبل شد.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی ف��ولاد خراس��ان، علیرضا 
حمی��دزاده گفت: ب��ا بیان اینک��ه برای رهای��ی نگرانی 
هموطن��ان از کمبود این نیاز حیات��ی، مجتمع از ابتدای 
ش��یوع بیم��اری کرونا ح��دود یک ه��زار تن اکس��یژن 
مای��ع تولی��دی ای��ن واحد را ب��ا خلوص حداق��ل ۹۹.۸ 
درصد به بیمارس��تان های کش��ور به خصوص ش��هرهای 

نیش��ابور، مش��هد، تربت و تهران ارس��ال کرد. وی افزود: 
اکس��یژن تولی��دی این واحد ب��ه 2 ص��ورت گاز و مایع 

اس��ت ک��ه در ش��رایط نرمال ب��رای بخش فولادس��ازی 
از اکس��یژن گازی اس��تفاده قرار می گیرد و در ش��رایط 
 اضطرای از اکس��یژن مایع برای این بخش هم اس��تفاده 

می شود. 
حمی��دزاده گف��ت: از اواخر س��ال گذش��ته با ش��یوع 
بیم��اری کرونا، ب��ا برنامه ریزی دقیق و ت��اش همکاران 
ای��ن واحد صنعت��ی در مس��یر انج��ام مس��ئولیت های 
اجتماع��ی و کمک ب��ه س��امت جامعه، ب��رای افزایش 
تولی��د اکس��یژن مایع، هر ماه اکس��یژن تولی��دی مازاد 
 ش��رکت را ب��رای رف��ع نی��از بیمارس��تان ها اختص��اص 

داده است.

سرپرس��ت واحد اکس��یژن خاطرنش��ان ک��رد: انتقال 
اکس��یژن مایع تولی��دی توس��ط تانکرهای وی��ژه ۱۰ و 
 2۰ تن��ی مخصوص حم��ل مایعات کرایوجنی��ک انجام 

می شود.
گفتن��ی اس��ت که ه��ر ت��ن اکس��یژن مای��ع معادل 
بیمارس��تانی  اکس��یژن  لیت��ری   ۴۰  ۱2۰کپس��ول 

است.
این مجتمع دارای دو واحد اکسیژن هر کدام با ظرفیت 
۴۷۰۰ و ۶۵۰۰ نرمال متر مکعب بر ساعت است که برای 
تامین اکس��یژن مورد نیاز واحدهای نورد و ذوب ساخته 

شده است.

تولید ۵۵میلیون تن فولاد تا افق ۱۴۰۴هدف مش��ترکی 
اس��ت که ش��رکت های معدنی و فولاد سازی برای دستیابی 
به آن در تاش هس��تند، یکی از مسیرهای دستیابی به این 
هدف، افزایش تولی��د و میزان ظرفیت کارخانه های موجود 
گندله س��ازی اس��ت، از همین رو پروژه گندله سازی شرکت 
گه��ر زمین که تولید س��الانه ۵میلیون تن گندله را در نظر 
دارد، ع��اوه بر هدف تولید ۵۵میلیون ت��ن فولاد، افزایش 
اشتغالزایی مستقیم و غیرمس��تقیم در منطقه را نیز دنبال 
خواهد کرد. جای تردید نیست که در این میان، هدف قرار 
دادن بومی سازی تجهیزات و قطعات مورد نیاز در این پروژه 

از ویژگی های منحصر به فرد آن بوده است.
 حس��ن امی��ن زاده، مدی��ر پروژه گندله س��ازی ش��رکت 
س��نگ آهن گهرزمی��ن درب��اره بهره ب��رداری از کارخان��ه 
گندله س��ازی ۵ میلیون تنی به اقتص��اد آناین توضیح داد: 
پروژه گندله س��ازی ۵ میلیون تنی با روش بس��تر متحرک 
با فناوری ش��رکت اتوت��ک آلمان درحال راه اندازی اس��ت 
که به لطف الهی در تیر ماه امس��ال گندله خام تولید ش��د 

و درحال حاضر تس��ت نهایی روشن کردن کوره را در دست 
اقدام داریم.

مدی��ر پ��روژه گندله س��ازی گهرزمین با اش��اره به اینکه 
امیدواریم تست روش��ن کردن کوره در یک ماه آینده انجام 
شود، افزود: کارخانه فوق یکی از با کیفیت ترین کارخانه های 
گندله سازی در نوع خود با بهترین تجهیزات است که میزان 
۶۰ درصد تجهیزات و ۱۰۰درصد س��ازه فلزی آن در داخل 

کشور تولید شده است. 
وی در پاس��خ به این س��وال که آیا ش��یوع ویروس کرونا 
ب��ر وضعی��ت پ��روژه گندله س��ازی در ش��رکت گهرزمین 
تاثیرگ��ذار ب��وده اس��ت، عن��وان کرد: ب��ا توجه به ش��یوع 
وی��روس کرون��ا و تاثی��رات بین المللی این وی��روس، مدت 
یک��ی دو م��اه از زم��ان بندی پ��روژه عقب افتادی��م و این 
 تاخی��ر ب��ه دلیل اع��ام قرنطین��ه و عدم حضور پرس��نل

 اتفاق افتاد.
امی��ن زاده در ارزیاب��ی خود از افق تولید گندله ش��رکت 
گهرزمی��ن ت��ا پایان س��ال ۹۹ تصری��ح کرد: ب��ا توجه به 

برنامه ریزی های انجام ش��ده، تاش مجموعه شرکت در این 
است که تا پایان سال بیش از ۱.۵ میلیون تن گندله تولید 

کنیم.
وی در پاس��خ به این س��وال که در مجم��وع چند درصد 
از تجهی��زات و قطعات کارخانه گندله س��ازی ب��ا توجه به 
تاش های اخیر در زمینه بومی س��ازی، تولید داخل است؟ 
گفت: ۶۰ درصد تجهیزات کارخانه در داخل کش��ور ساخته 
شده و درحال حاضر نیز برای بسیاری از قطعات، برنامه ریزی 
بومی س��ازی جهت دوران بهره برداری انجام شده که با این 

روند میزان بومی س��ازی کل مجموع��ه به ۸۰درصد خواهد 
رسید.

مدی��ر پ��روژه گندله س��ازی گهرزمی��ن در ارزیابی خود 
از پیش��رفت فیزیک��ی پ��روژه گندله س��ازی عن��وان کرد: 
پیش��رفت کل پروژه تا به امروز بس��یار قابل توجه و حدود 
 ۹۸درص��د اس��ت و پروژه در دس��ت راه ان��دازی نهایی قرار 

گرفته است.
وی درب��اره می��زان س��رمایه گذاری ش��رکت در پ��روژ ه  
گندله سازی، مبلغ ۱۱۵ میلیون یورو در بخش ارزی قرارداد 
عن��وان کرد و در بخش ریالی نیز مبلغ ۵۳۰۰ میلیارد ریال 
برای س��اخت، نص��ب و راه اندازی نهایی ای��ن پروژه در نظر 

گرفته شده است.
امین زاده درباره میزان اش��تغالزایی پروژه گندله س��ازی 
تصری��ح ک��رد: در زمان اج��رای پروژه ۸۰۰ ت��ا ۱۰۰۰ نفر 
مشغول به کار می باشند و با بهره برداری از کارخانه ۵۰۰نفر 
به صورت مس��تقیم و ۱2۰۰ نفر به صورت غیر مستقیم در 

این مجموعه مشغول به کار خواهند شد.

تامین بخشی از اکسیژن بیماران کرونایی توسط فولاد خراسان

شمارش معکوس راه اندازی پروژه ۵میلیون تنی گندله سازی

سرنوشت ذوب آهن در معرض تهدید

رئی��س  ب��ا  ایس��نا  ادام��ه گفت وگ��وی  در 
 نظ��ام مهندس��ی مع��دن اس��تان اصفه��ان را 

می خوانید: 
ذوبآه�ناصفهانبهعن�وانیکیاز�

صنایعمادرکش�ورب�رایادام�هفعالیت
نیازمندمواداولیهاس�ت،اماچرااکنونبا
کمبودنیازخودناچاربهوارداتیافعالیت

با۶0درصدظرفیتخوداست؟
باید توجه داشت معادن استان اصفهان اصولا 
از دسته معادن اسکارنی هستند که ذخایر آنها 
بالا نیس��ت و معم��ولا کمت��ر از ۵ میلیون تن 
است، از سوی دیگر برای تامین نیازهای صنعت 
بزرگ��ی همچون ذوب آه��ن نیازمند معدنی با 
ذخیره بالای ۳۰ تا ۱۰۰ میلیون تن هستیم که 
درحال حاضر بخش عظیم��ی از ذخایر معدنی 
کشور همچون چادرملو، گل گهر در بخش ایران 
مرکزی قرار دارند که به راحتی می توانند مواد 
اولیه م��ورد نیاز ذوب آه��ن را تامین کنند، اما 
متاسفانه از زمانی که سنگ بنای ذوب آهن در 
کشور زده شد، با توجه به اینکه ذوب آهن هایی 
در کش��ور نبود که نیاز به معدن داشته باشند، 
تصور می شد تامین مواد اولیه این صنعت مادر 
بدون مشکل انجام شود، اما رویش کارخانجات 
جدید موجب ش��د تا ذوب آه��ن اصفهان دچار 
کمبود م��واد اولیه ش��ود و امروز مع��ادن این 
مناطق، اولویت را تامین نیاز کارخانجات همان 
 منطقه می دانند که این بر مش��کات ذوب آهن 

دامن زده است.
اما معادن نباید ذوب آهن را به عنوان صنعت 

مادر کش��ور تنه��ا بگذارند. دقیق��ا؛ اما مدیران 
صنایع فولادی کش��ور ما باید ۱۵ س��ال پیش 
احساس خطر می کردند و با بررسی و اکتشاف 
معادن نسبت به تامین مواد اولیه خود همچون 
س��نگ آهن برنامه ریزی می کردند، البته برخی 
صنایع فولادی کش��ور همچون ف��ولاد مبارکه 
اس��تارت این کار را زده اند و حتی ذوب آهن نیز 
ام��روز به دنبال مطالعات و اکتش��افات معدنی 
اس��ت، اما باید توجه داش��ت که ای��ن فرآیند 
زمان بر است و بعضا فرآیند بررسی، مطالعات، 
اکتشاف تا استخراج ش��اید نیازمند زمانی 2۰ 
س��ال است و اگر از گذشته تا به امروز این گونه 
ش��ده بود، اکن��ون ذوب آهن و ف��ولاد مبارکه 
دغدغه ای برای تامین مواد اولیه خود نداشتند، 

با این وجود هنوز هم دیر نشده است.
اماچرابرخیمعدنیهاازتحویلمواد�

اولی�هموردنی�ازبهذوبآه�نخودداری
میکنندوبعضاصادراترابهفروشداخل

ترجیحمیدهند؟
متاسفانه موضوعی که در کشور اپیدمی شده 
نگرانی برخی معادن نس��بت ب��ه اینکه صنایع 
ف��ولادی در پرداخ��ت هزینه های اکتش��اف و 
بهره ب��رداری تاخیر دارند، بنابرای��ن زمانی که 
مش��تری به اصطاح دس��ت به نقدی داش��ته 
باش��ند، ترجیح می دهند با آنه��ا معامله کنند، 
متاس��فانه این نقیصه اقتصادی اس��ت که بعضا 
به بهره بردار اج��ازه نمی دهد با صنایع فولادی 
ما هم��کاری کنند، البته مس��ئولان اس��تان و 
کش��ور هم��واره بر تامی��ن مواد اولیه توس��ط 

معادن ب��رای فولاد مبارک��ه و ذوب آهن تاکید 
کرده  ان��د، اما نمی توان به به��ره برداران معادن 
اصرار کرد، چراکه معدن دار زمانی که نقدینگی 
نداش��ته باش��د نمی تواند نس��بت به استخراج، 
 بهره برداری و اکتشاف به عنوان کاری هزینه بر، 

اقدام کند.
ام�اباتوجهبهش�عارس�الازس�وی�

مقاممعظمرهب�ریبانام»جهشتولید«،
حمای�تازصنایعوتولی�دداخلبایددر

اولویتقرارگیرد.
معتق��دم ک��ه در بحث نخس��ت، تامین مواد 
اولیه صنای��ع داخلی ارتباطی با صادرات ندارد، 
ام��ا برخی بهره ب��رداران معادن، س��نگ آهن را 
ب��ه صورت دانه بندی ص��ادر می کنند که اصولا 
جلوی این کار در اس��تان گرفته شده و معدن 
داران با توجه به فرمایش مقام معظم رهبری بر 
این موضوع صحه گذاش��ته اند و در پی حمایت 
از تولی��د داخل هس��تند، اما بر ای��ن باورند که 
وقت��ی صنای��ع داخل��ی، خریدار س��نگ آهن 
آنهاس��ت، در موقع مقتضی هزینه هایشان باید 
پرداخت ش��ود، چراکه اس��تخراج معادن امری 

هزینه بر است.
درمجم�وعبهرهب�رداریواکتش�اف�

مع�ادنچقدرهزینهب�هصنایعفولادیو
ذوبآهنتحمیلمیکند؟

ب��ه عنوان مثال اگر تولید س��الانه ذوب آهن 
حداکثر ۳ میلیون و ۶۰۰ هزار تن باشد نیازمند 
حدود ۵ تا ۴.۵ میلیون تن سنگ آهن به اضافه 
کک، زغال س��نگ و... است و با این وجود تولید 

ه��ر تن محص��ول به ط��ور متوس��ط حدود 2 
ه��زار میلیارد تومان هزینه می ب��رد و اگر تنها 
هزینه های ترابری را در نظر بگیریم، در صورتی 
که مواد اولیه ذوب آهن از داخل اس��تان تامین 

شود، به سود این صنعت خواهد بود. 
از س��وی دیگر باید توجه داش��ت که معادن 
بخش ش��رق و شمال ش��رق اس��تان اصفهان 
ظرفیت ۱۰۰ درصدی را دارند و باید اکتش��اف 
ش��ود، چراک��ه نزدیک مع��ادن آه��ن مرکزی 

هستند.
ب�اتوجهب�هظرفی�تمعادنکش�ور،�

درحالحاضراینبخشآیاظرفیتتامین
مواداولیهذوبآهنرادارند؟

آنچه امروز مهم است، گذشت معادن مرکزی 
کش��ور اس��ت و باید ب��ه ذوب آهن ب��ه عنوان 
صنعت مادر کش��ور توجه ویژه ای داشته باشند 
و اینک��ه بگویند ما خودم��ان کارخانه داریم و 
س��نگ معدن خ��ود را برای آنه��ا می خواهیم، 
ش��عار جالبی نیس��ت. ما نمی توانیم در تامین 
مواد اولی��ه صنایع ف��ولادی ازجمله ذوب آهن 
جزی��ره ای عمل کنیم چیزی که امروز ش��اهد 
آن هس��تیم و این تفکر با ش��عار جهش تولید 
مناف��ات دارد و نبای��د برای اینکه نیاز اس��تان 
خ��ود را تامین کنی��م، منجر ب��ه نابودی یکی 
از صنایع مادر کش��ور ش��ویم و نباید سرنوشت 
 ۱۴هزار پرس��نل ذوب آهن و آین��ده آنها را به 

خطر بیندازیم.
با� معدنی تفاهمنامههای درحالحاضر

صنایعفولادیکش�ورازجمل�هذوبآهن

درحالانعقاداس�ت،بهاعتقادش�مااین
تفاهمنامهه�اچهتاثی�ریدرتامینمواد

اولیهاینصنعتدارد؟
ب��ه اعتقاد م��ن تفاهمنامه ها بای��د بار عملی 
داش��ته باش��ند و در صورت��ی می توانن��د موثر 
باشند که مدیریت آن صحیح باشد و در نهایت 
عملیات��ی و منجر به اس��تخراج معادن و تامین 
مواد اولیه ذوب آهن ش��ود. ام��ا معضل مهمی 
که امروز در بحث اکتش��اف و استخراج معدن 
در منطقه آهن و فلز خیز ش��رق اس��تان با آن 
مواجیم، این اس��ت که متاسفانه محیط زیست 
دس��ت روی ای��ن مناط��ق گذاش��ته و مج��وز 
استخراج نمی دهد، اگرچه قوانین محیط زیست 
در کشور قابل احترام است، اما گاهی نجات یک 
کشور از نظر اقتصادی به برخی بروکراسی های 
اداری ارجحی��ت دارد و در ای��ن ش��رایط باید 

کنترل شده، عمل کنیم.
به عنوان مث��ال در مناطقی که معادن فلزی 
قرار دارد به صورت کنترل شده و بدون انفجار 
که مش��کلی ب��رای حیات وحش ایج��اد نکند 
می توان اقدام به اکتش��اف ک��رد و به طور کلی 
امروز نیازمند تعامل نس��بت به احداث معادن 
غنی در مناطق محیط زیس��تی هس��تیم و به 
طور قطع اگر محیط زیس��ت با مجوز اکتش��اف 
مع��ادن در ای��ن مناط��ق موافق��ت کن��د، در 
مح��دوده ای محدود و حصار کش��یده می توان 
اس��تخراج را انج��ام داد و از س��وی دیگر بحث 
 تامین م��واد اولیه ذوب آهن ب��دون دغدغه ای 

مرتفع شود.

صنایع کوچک معدن��ی تاکنون زیاد مورد توجه 
نب��وده  و جای��گاه وی��ژه ای را به خ��ود اختصاص 
نداده ان��د. بخش��ی از ای��ن موض��وع را می توان به 
ذات فعالی��ت در صنایع معدن��ی نس��بت داد ک��ه 
اغلب نیازمند س��رمایه گذاری قابل توجه و فعالیت 
در مقی��اس بزرگ هس��تند، اما حت��ی در صنایع 
 معدن��ی هم ام��کان فعالی��ت واحده��ای کوچک 

وجود دارد. 
درحال حاض��ر، تمام توجهات ب��ه صنایع بزرگ 
اس��ت و حمایت ها نیز متوجه این صنایع می شود. 
ای��ن درحالی اس��ت ک��ه صنایع کوچک بیش��تر 
آس��یب پذیر و نیازمن��د حمایت ه��ای دولتی ها و 

متولیان امور هستند. 
صنایع کوچک و بزرگ مکمل یکدیگرند. صنایع 
کوچک می توانند به عنوان پیمانکاران صنایع بزرگ 
فعالیت کنند. واحدهای پش��تیبان صنایع مادر که 
در ح��وزه تامین قطعات و تجهی��زات و همچنین 
فعالیت ه��ای مهندس��ی حضور دارن��د، می توانند 
در مقی��اس کوچک باش��ند و بدین ترتیب تعاملی 
س��ازنده می��ان واحدهای کوچک و بزرگ ش��کل 

بگیرد. 
صنای��ع کوچ��ک و متوس��ط اغل��ب به دلی��ل 
اش��تغالزایی ک��ه ایجاد می کنند م��ورد توجه قرار 
دارن��د. به وی��ژه که ای��ن صنایع اغلب با س��رمایه 
محدودی شکل می گیرند و از این رو اهمیت دارند. 
اح��داث صنایع کوچک به وی��ژه در مناطق محروم 
و کم برخ��وردار می توان��د زمین��ه توس��عه و رونق 

اقتصادی را فراهم کند. 
در ای��ن می��ان، صنای��ع کوچ��ک ب��رای تداوم 
فعالیت ش��ان نیازمند حمایت هس��تند، چراکه در 
موارد متعددی ش��اهد آن هس��تیم این واحدهای 
کوچک احداث می شوند و آغاز به کار می کنند، اما 
در میانه راه با چالش های اساسی روبه رو می شوند. 
به ویژه که س��رمایه های کوچک در شرایط کنونی 
اقتصادی راه به جایی نمی برند؛ یعنی کسب وکاری 
راه اندازی می ش��ود، اما به دلای��ل گوناگون ازجمله 
عدم حمایت و پشتیبانی دولت و قوانین سختگیرانه 

دولتی، مالیاتی و... به ورشکستگی می رسد. 
در چنی��ن ش��رایطی از سیاس��ت گذاران انتظار 
می رود با بهبود فضای کس��ب وکار زمینه موفقیت 
عملک��ردی این واحدها را فراهم کنند و در همین 
حال تسهیلگر تولید در حوزه های مختلف باشند. 

سیاس��ت های اتخاذش��ده درب��اره صنایع بزرگ 
باید از صنایع کوچک و متوس��ط، متفاوت باش��د. 
متاس��فانه در موارد متعددی شاهدیم که حمایت 

لازم از این صنایع انجام نمی شود. 
در چنین شرایطی این صنایع نمی توانند اهداف 
تعیین شده خود را محقق کنند و بهره لازم را برای 

استان محل احداث نخواهد داشت. 
چنانچ��ه دولت حداقل امکان��ات مورد نیاز برای 
احداث صنایع کوچ��ک را تامین کند، می تواند به 
حضور صاحبان س��رمایه برای شروع کسب وکاری 

امید داشته باشد. 
در ادام��ه نیز زمینه رش��د و توس��عه اقتصادی 
را فراه��م کند. توجه به این نکت��ه ضروری به نظر 
می رس��د که تامین موارد یادش��ده ج��زو وظایف 
دولت اس��ت و نباید نگاه کسب درآمد از آن داشته 
باش��د. اگر دول��ت حداقل زیرس��اخت ها را فراهم 
کند در ادامه نی��ز می تواند از واحدهای تولیدی و 
س��رمایه گذاران بخواهد صنایع در دست اجرا را در 
بازه زمانی کوتاه مدت و مش��خصی تکمیل کند، به 
بهره برداری برساند. بدون تردید این گونه اقدامات 
حمایتگران��ه در بلندم��دت به نفع اقتصاد کش��ور 

خواهد بود. 
در ادام��ه و پس از راه اندازی یک صنعت کوچک 
بحث ه��ای مالیاتی مطرح می ش��ود. درواقع دولت 
می تواند برای ت��داوم حمایت از این صنایع آنها را 
تا چند سال نخست آغاز به کار از پرداخت مالیات 

معاف کند. 
صنایع کوچک می توانند پایه هایی برای احداث 
صنایع بزرگ باش��ند؛ یعنی ش��اید پس از احداث 
تاثیر قابل توجهی بر توسعه اقتصادی کشور نداشته 
باش��ند، اما در بلندمدت می توانند پایه هایی برای 
اح��داث صنایع ب��زرگ باش��ند. یعن��ی در آینده 
می توانند به صنایع بزرگی تبدیل ش��وند. یا به این 
صنایع ملحق شوند و زمینه رشد و توسعه صنعت 
را فراهم کنند.  ما نمونه های متعددی از واحدهای 
کوچک��ی را داریم که رش��د کرده ان��د و به صنایع 

بزرگ تبدیل شده اند. 

یادداشت

حمایتازصنایعکوچک

گروهمعدن

ب��ا وج��ود جای��گاه ویژه تقوی��ت و توس��عه زنجیره ف��ولاد در اقتصاد 
کش��ور، اما بعضا ش��اهد صادرات س��نگ آهن به عنوان ماده اولیه مورد 
نی��از صنایع ف��ولادی کش��ور همچون ذوب آه��ن اصفهان هس��تیم تا 
جای��ی ک��ه ام��روز این صنعت م��ادر از کمبود م��واد اولی��ه تولید خود 

 دچ��ار چال��ش ش��ده و ب��ه نوع��ی ب��ا ۶۰ درص��د ظرفیت خ��ود تولید 
دارد.  

از سوی دیگر فعالان حوزه معدن معتقدند که ایران دارای معادنی غنی 
اس��ت و در صورت بررسی، اکتشاف و اس��تخراج می توان نیاز ذوب آهن 
را برطرف کرد، اما آنچه مش��خص اس��ت، در س��ال های گذش��ته برخی 
معادن در جای جای کش��ور خود اقدام احداث و توس��عه صنایع فولادی 

و ذوب آه��ن کرده اند و با تفکری جزیره ای موجب ش��ده اند تا ذوب آهن 
اصفهان در انزوا قرار گیرد. 

به گفته ش��هرام مبصر، اگرچه صنایع مادر فولادی از س��ال ها قبل باید 
به فکر اکتش��اف و استخراج معادن مورد نیاز برای تامین مواد اولیه خود 
می افتادند، اما نباید با نگاهی جزیره ای سرنوشت و آینده ۱۴ هزار پرسنل 

این صنعت را به خطر اندازیم.
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سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی گفت: 
در قالب پویش ملی تولید، تداوم امید، 5طرح صنعتی و معدنی تا پایان 
امس��ال در استان به بهره برداری می رسد.  عباس جرجانی در گفت و 
گ��و با ایرنا افزود: برای بهره برداری از این طرح ها هزار و ۳۹۴میلیارد 
تومان سرمایه گذاری شده است که برای 55۰ نفر شغل ایجاد خواهد 
کرد. وی با بیان اینکه طرح کنس��انتره زغال سنگ طبس ۲۲خرداد 
گذشته با حضور رییس سازمان برنامه و بودجه به بهره برداری رسید 
اظهار ک��رد: ظرفیت تولید ای��ن کارخانه 5۰۰ هزار تن کنس��انتره 
زغال سنگ در محدوده پروده طبس است که سال ۹۲ مجوز تاسیس 
آن صادر شد.سرپرس��ت س��ازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان 
جنوبی اعتبار هزینه شده برای این طرح را ۲۸۰ میلیارد تومان اعلام 
کرد و ادامه داد: خراس��ان جنوبی با در اختیار داش��تن ۴.5 میلیارد 
تن ذخایر شناس��ایی شده زغال س��نگ حدود ۷۰ درصد کل ذخایر 
 کش��ور را دارا بوده و سهم قابل توجهی از نیاز صنایع فولادی کشور را 
تامی��ن می کند.وی تصریح کرد: در ح��ال حاضر ۳۰ معدن زغال در 

شهرستان طبس مشغول فعالیت است که در زمینه تکمیل زنجیره 
اس��تخراج و فرآوری، کارخانه فولاد، طرح های فرآوری، کنس��انتره 
 زغال س��نگ، تولی��د کک و گندل��ه در اس��تان در دس��تور کار قرار 
گرفت��ه اس��ت. جرجان��ی با اش��اره ب��ه طرح کاش��ی و س��رامیک 
بیرجن��د عنوان کرد: ب��رای این واح��د تولیدی با س��رمایه گذاری 
۱۴۰ میلی��ارد توم��ان و ظرفی��ت تولی��د س��الانه ۴میلی��ون ت��ن 
 کاش��ی و س��رامیک، ایج��اد ۱5۰ فرص��ت ش��غلی پیش بین��ی 
شده است.وی یادآور شد: طرح آهن اسفنجی در شهرستان قاینات از 
دیگر طرح های قابل افتتاح در استان است که دارای ظرفیت ۸۰۰هزار 
 تن با سرمایه گذاری ۹5۰میلیارد تومان و اشتغال ۳۰۰نفر پیش بینی 
ش��ده است.سرپرس��ت س��ازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان 
جنوب��ی در ادامه با اش��اره به طرح های زیرس��اختی تامین و احداث 
خط برقرس��انی به معادن زغال سنگ طبس گفت: در این طرح طول 
اجرای شبکه برقرسانی و سیم ۱5۰کیلومتر پیش بینی شده که برای 

اجرای آن ۲۴میلیارد تومان سرمایه گذاری شده است.

رئیس کمیس��یون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس ضمن 
انتق��اد از بی توجهی ایمیدرو به اکتش��اف در س��ال های گذش��ته، 
از تش��کیل فراکس��یون معدن و صنایع معدنی مجلس و برگزاری 
انتخابات هیات رئیس��ه این فراکسیون در آینده ای نزدیک خبر داد. 
به گزارش ایس��نا، محمدصالح جوکار در نخستین نشست تشکیل 
کنسرس��یوم معادن استان یزد با اشاره به اینکه در هیچ کاری نباید 
انحصار وجود داش��ته باشد، اظهار کرد: اگر تشکیل این کنسرسیوم 
س��بب ایجاد انحصار و مشکل تراش��ی برای برخی واحدها به ویژه 
واحده��ای معدنی کوچک ش��ود، ایج��اد آن اصلا خوب نیس��ت.
وی اف��زود: در ای��ن رابطه و ب��ا توجه به اینک��ه چهارچوب فعالیت 
کنسرس��یوم باید به گونه ای باش��د که مانع تراشی نکند، لازم است 
فعالیت ها به گونه ای تنظیم شود که تمام شرکت های معدنی حتی 
ش��رکت های کوچک در آن نقش داشته باشند.نماینده مردم یزد و 
اش��کذر در مجلس شورای اسلامی با اش��اره به پیگیری های انجام 
ش��ده  برای تشکیل فراکس��یون معدن و صنایع معدنی در مجلس 
ش��ورای اسلامی، گفت: هیات رئیس��ه این فراکسیون در آینده ای 

نزدیک و ب��ا امضای ۶5 نفر از نمایندگان انتخاب می ش��ود.جوکار 
به ظرفیت های معدنی اس��تان یزد اش��اره کرد و گف��ت: با توجه به 
این  که یزد یکی از قطب های اصلی معدنی کش��ور به شمار می آید، 
این فراکس��یون می تواند برای استان نقش��ی بسیار راهگشا داشته 
باش��د.این مسئول به مس��ائل مطرح ش��ده در ارتباط با مشکلات 
کارخانه ه��ای جوار معدنی یزد در زمینه تامین مواد اولیه اش��اره و 
تصریح کرد: در سال های اخیر متاسفانه اقدام قابل توجهی در زمینه 
اکتش��اف انجام نشد و همین موضوع سبب شده که کارخانه های ما 
الان با مش��کل روبه رو هستند. وی  با بیان اینکه بحث اکتشاف باید 
به صورت جدی در دس��تور کار کنسرس��یوم معادن یزد قرار گیرد 
افزود: در این زمینه س��وال مهمی مطرح اس��ت که چرا ایمیدرو در 
طول سال های گذشته دست به اکتشاف نزده است.وی بر ضرورت 
توازن میان ش��رکت های جوار معدنی و نوع فعالیت آنها با معادن در 
اس��تان تاکید کرد و افزود: اگر صرفا به یک محصول از جمله گندله 
توجه کنیم و از دیگر صنایع جوارمعدنی غافل شویم، قطعا با مشکل 

روبه رو می شویم.  

تا پایان سال انجام می شود
بهره برداری از ۵ طرح صنعتی و معدنی خراسان جنوبی 

تشکیل فراکسیون معدن و صنایع معدنی مجلس ؛ به زودی 

برد صنعت فولاد زیرسایه تحریم
بومی سازی فولاد مبارکه اصفهان در بخش ریخته گری به کمک دانش بنیان ها

نماینده مردم ورزقان در مجلس ش��ورای اسلامی گفت: 
جهاد دانش��گاهی در کنار س��ایر حوزه ها و توانمندی هایی 
ک��ه دارد، به ح��وزه صنعت و صنایع معدن��ی ورود کند. به 
گزارش ایس��نا، الله وردی دهقانی در تشریح این خبر اظهار 
کرد: جهاد دانش��گاهی، متفاوت از س��ایر مراکز دانشگاهی 
اس��ت، از این رو انتظار می رود رفتار متفاوتی داشته باشد و 
در عرصه های علم و فناوری نیز بیش��تر وارد ش��ده و سبب 
حرکات جهشی شود. وی با اشاره به ورود جهاد دانشگاهی 

به عرصه های مختلف علم و فناوری مانند حوزه سلول های 
بنی��ادی و انرژی های تجدیدپذیر، اف��زود: هر چند اقدامات 
قاب��ل تقدی��ری در این حوزه انجام ش��ده اس��ت، اما جهاد 
دانش��گاهی باید فعالیتش را بیشتر کند و نمی توان به این 
حد از فعالیت قانع بود. دهقانی تاکید کرد: جهاد دانشگاهی 
می تواند نس��ل نوین دانش��گاهی را در سراسر کشور تربیت 
کند، همچنی��ن این نهاد انقلابی باید دق��ت کند که برای 
اش��تغالزایی نیازمن��د همراهی و همکاری عل��م و فناوری 

و کن��ار هم ب��ودن بخش خصوصی به عن��وان منبع تامین 
مالی و مردم هس��تیم و جهاد دانشگاهی می تواند در تولید 
علم و فناوری نقش بس��زایی داشته باشد. عضو کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس ش��ورای اسلامی در بخش دیگری 
از س��خنانش با اشاره به اینکه دانشگاه تبریز از نظر قدمت، 
دومین دانش��گاه کشور بعد از دانش��گاه تهران است، اظهار 
کرد: باید جای��گاه دوم را در حوزه های پژوهش��ی و علمی 
ه��م حفظ می کردیم که نکردیم و از جایگاه واقعی مان دور 

ش��دیم. وی متذکر شد: دانش��گاه تبریز، سر سلسله مرکز 
آموزش��ی دانشگاهی شمالغرب بوده و باید منبع و مرجع و 

پیشران تولید علم و فناوری ایران باشد.

نماینده مردم ورزقان در مجلس: 

جهاد دانشگاهی به حوزه صنعت و صنایع معدنی ورود کند

فعالیت معادن راه های 
 روستایی قزوین 
را تخریب می کنند

نماین��ده بوئین زه��را و آوج در مجلس ش��ورای 
اس��لامی گفت: فعالیت مع��ادن و تردد کامیون های 
حامل مواد معدنی در راه های روس��تایی، خس��ارات 

فراوانی به راه های روستایی وارد کرده است.
به گزارش مهر، روح الله عباس��پور در نشس��ت با 
مدی��ر و معاون��ان اداره کل راه��داری و حمل ونقل 
جاده ای اس��تان اظهار کرد: زیرساخت راه روستایی 
تعاریف و اس��تاندارد مش��خصی دارد که رفت و آمد 
کامیون های س��نگین حامل مواد معدنی در راه های 
منتهی به معادن مغایر با این تعاریف و بیش از توان 
این راه ها اس��ت و در بلند مدت ضربه س��نگینی به 

راه های روستایی زده است.
وی درب��اره اختصاص قیر رایگان به روس��تاها نیز 
گفت: با تصویب نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
ی��ک میلیون تن قی��ر رایگان به منظور تس��هیل و 
تس��ریع در فعالیت های عمرانی و بهس��ازی راه های 

روستایی به روستاها اختصاص خواهد یافت.
عباسپور ادامه داد: البته این قانون ابتدا در مجلس 
نهم تصویب ش��ده بود که به دلایلی در مجلس دهم 
حذف ش��د اما مجلس فعلی با اعتقاد به اینکه نباید 
اصل صورت مس��ئله را مخدوش ک��رد مجدد آن را 

مورد پیگیری قرار داد.
وی گفت: اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای 
اس��تان قزوین با وجود همه کمبودها و مشکلات در 
حوزه اعتبارات عملکرد مطلوبی داش��ته و به صورت 
جه��ادی بهتری��ن خدم��ات را در شهرس��تان ها و 

روستاها ارائه داده است.
ای��ن نماین��ده مجلس با اش��اره به مش��کلات و 
محدودیت های این اداره کل به ویژه در حوزه تأمین 
لاس��تیک ناوگان حم��ل کالا و تخصیص اعتبارات 
مربوط به جبران خس��ارات س��یل و افزایش س��هم 
اعتبارات نگهداری راه ها افزود: باید با تشکیل نشست 
مشترک مجمع نمایندگان استان و استاندار قزوین 
این چالش ها بررسی و برای رسیدن به سازوکارهای 

مناسب جهت رفع آنها تصمیم گیری شود.

۵۲۸پروانه بهره برداری 
واحد صنعتی در کهگیلویه 

و بویراحمد صادر شد
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت کهگیلویه 
و بویراحم��د گف��ت: 5۲۸پروانه بهره ب��رداری واحد 
صنعتی در این استان با حجم سرمایه گذاری ۱۱هزار 
و ۶۲۲ میلی��ارد ریال و با اش��تغالزایی برای ۸هزار و 

۱۱۶ نفر صادر شده است.
سالار حس��ین پور در گفت وگو با ایرنا اظهار کرد: 

از این تعداد واحد صنعتی، ۳5۴ واحد فعال است.
وی اف��زود: امس��ال پروانه بهره ب��رداری ۱۳ طرح 
صنعتی با میزان سرمایه گذاری ۱۶۷ میلیارد ریال و 

اشتغال ۹۳ نفر صادر شده است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت کهگیلویه 
و بویراحم��د تصریح کرد که ۹۰ درصد از واحد های 
صنعتی اس��تان خارج از شهرک های صنعتی استان 

قرار دارند.
حسین پور ابرازکرد: هم اینک ۱۷۴ واحد صنعتی 
اس��تان غیرفعال بوده که از ای��ن تعداد ۶۲ مورد در 

اولویت احیا هستند.
وی تاکید کرد: اش��تغال این ۶۲ واحد یک هزار و 
۱۰۲ نفر است و امید است امسال تا اوایل سال آینده 

این تعداد به چرخه تولید باز گردند.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت کهگیلویه 
و بویراحمد بیان کرد: ۱۱۲ واحد صنعتی اس��تان به 
ط��ور کام��ل و به دلایل مختلف از رده خارج ش��ده 

است.
حس��ین پور افزود: براس��اس برنامه ریزی صورت 
گرفته امس��ال باید ۲5 واح��د صنعتی غیرفعال در 
استان باید به چرخه تولید بازگردد و در مدت ۴ماهه 
نخست امسال ۴ مورد از آنها با اشتغال ۲۲ نفر فعال 

شده است.
وی تاکی��د کرد: در مجموع تاکنون ۱۶۳ جلس��ه 
س��تاد تس��هیل برای بررسی مش��کلات واحدهای 
صنعتی و احیای آنها در اس��تان برگزار ش��ده و یک 

هزار و 55۶ مصوبه داشته است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت کهگیلویه 
و بویراحمد گفت: امس��ال نیز ۱۰ نشس��ت س��تاد 
تسهیل در استان برگزار شده که ۱۶۴ مصوبه داشته 

که ۱۱۷ مورد آن اجرایی شده است.
عمر حوزه صنعت و معدن در کهگیلویه و بویراحمد 
کمتر از نیم قرن است و به همین دلیل ظرفیت های 
فراوان��ی در ای��ن بخش ها برای س��رمایه گذاری در 

استان وجود دارد.

اخبار

مسعود رمضانی
خبرنگار

فولاد مبارکه اصفهان و یک شرکت دانش بنیان در 
یک همکاری مشترک موفق پوشش دهی ورق های 
مسی قالب های ریخته گری مداوم برای نخستین بار 
در کش��ور شدند. این پوش��ش در کشور های آلمان، 
امریکا، ژاپن و روس��یه انجام می ش��ود.  ضمن اینکه 
پوش��ش انجام شده در فولاد مبارکه با دیگر کشورها 
قابل رقابت بوده و جزو جدیدترین و پیش��رفته ترین 
پوش��ش در دنیا به ش��مار می رود.  در همین ارتباط 
روزگار معدن گفت وگویی با مختار بخشیان، معاون 
بهره ب��رداری ف��ولاد مبارک��ه اصفه��ان و غلامرضا 
س��لیمی، مدیر ناحی��ه فولادس��ازی و ریخته گری 
فولاد مبارکه اصفهان ترتیب داده اس��ت که در ادامه 

خواهید خواند: .
استفاده از فرصت تحریم ها �

مخت��ار بخش��یان، معاون 
بهره برداری ف��ولاد مبارکه 
اصفهان به دلیل ورود فولاد 
ب��ه  اصفه��ان  مبارک��ه 
پوش��ش دهی این صفحات 
گفت: ب��ا توجه به ش��رایط 
تحریمی ک��ه درحال حاضر با آن روبه رو هس��تیم و 

ش��ناخت توانمندی های متخصصان داخلی، امکان 
ورود س��ازندگان ب��ه این عرصه را فراه��م کردیم به 
همی��ن منظور با همکاری یک ش��رکت دانش بنیان 
این کار انجام شد که درحال حاضر نیز نتایج خوبی از 

آن گرفته شده است.
وی ادامه داد: پوش��ش دهی این صفحات تنها ۲ بار 
امکان پذیر است و در نهایت غیرقابل استفاده می شود 

ضمن ارس��ال این ورق ها به خارج از کشور به منظور 
پوش��ش دهی ب��ا هزینه هایی از جمل��ه حمل ونقل 
روب��ه رو بود و ب��ه همین جهت داخلی س��ازی آن از 

اهمیت زیادی برخوردار است.
پوش�ش دهی نیکل ب�ر روی ورق های  �

مسی
معاون بهره برداری فولاد مبارکه اصفهان در ارتباط 

با انجام مهندسی معکوس در پوشش دهی این ورق ها 
افزود: در انجام این داخلی سازی مهندسی معکوسی 
وجود نداش��ته اس��ت بلکه نمونه ای از این ورق های 
مس��ی از ماش��ین  های ریخته گری جدا و س��پس با 
انجام عملیاتی بر روی آن س��نگ زنی انجام ش��ده  و 
لایه  کوچکی از آن برداش��ته و س��پس با روش هایی  
اقدام به پوش��ش دهی نیکل بر روی آن ش��ده است.  

بخشیان درباره مدت زمانی که برای اجرای این پروژه 
صرف شده اس��ت خاطرنشان کرد: حداقل از 5 سال 
پیش تاکنون و به موازات قرارداد با ش��رکت آلمانی، 
فولاد مبارکه به منظور پوشش دهی ورق های مسی 
فراخ��وان داد. در ط��ول این س��ال ها ش��رکت های 
مختلف��ی تمایل خود را برای ای��ن کار ابراز کردند اما 
به دلی��ل پیچیده بودن این اقدام از ادامه کار انصراف 
می دادن��د. وی در ادامه گفت: قالب های ریخته گری 
نقش کلیدی در فولادسازی دارد به همین جهت در 
بومی س��ازی اصل قالب ها نیز اقداماتی در حال انجام 
است و امیدواریم به زودی موفقیت ساخت قالب های 

ریخته گری مداوم را هم رسانه ای کنیم.
انحص�اری در ف�ولاد مبارک�ه وج�ود  �

ندارد
  مع��اون بهره برداری ف��ولاد مبارک��ه اصفهان در 
ارتب��اط با انحص��ار پتنت هایی نظیر پوش��ش دهی 
ورق های مس��ی قالب های ریخته گری مداوم گفت: 
ب��ا توجه به اینک��ه فولاد مبارکه اصفه��ان در اجرای 
پروژه ها با ش��رکت های دانش بنیان همکاری داشته 
و حتی در انجام تس��ت ها و دیگر موارد همکاری های 
لازم را انج��ام می ده��د هیچ گاه پتنت ه��ا در اختیار 
نگرفته و ش��رکت ها این امکان را خواهند داش��ت تا 
طرح ه��ای خ��ود را در دیگر ش��رکت های داخلی یا 

خارجی اجرایی کند.

غلامرضا س��لیمی، مدیر ناحیه فولادس��ازی و ریخته گری فولاد 
مبارک��ه اصفهان نیز در ارتباط با حرکت به س��مت پوش��ش دهی 
ورق های مس��ی قالب های ریخته گری گفت: افزایش عمر قطعات 
که بخشی از آنها در کشور تولید می شود و عمده آنها در کشور قابل 
تولید نیس��ت از اهمیت بس��یاری برخوردار است به همین منظور 
س��عی شد تا به سمت پوش��ش دهی حرکت کرده و میزان ذوب  در 
قالب ه��ا را افزایش دهیم. در همین ارتباط با ش��رکت دانش بنیان 
پارس پلاس��ما پوش��ش مذاکراتی انجام و تس��ت هایی انجام شده 
که موفقیت آمیز بود و درحال حاضر نیز بخش��ی از این تس��ت ها در 
حال انجام اس��ت. وی صرفه اقتصادی را یک��ی دیگر موارد حرکت 
فولاد مبارکه به س��مت پوش��ش دهی ورق ها دانست و خاطرنشان 
ک��رد: با این اقدام در فرآیند ریخته گ��ری و با افزایش میزان ذوب از 
تعداد ورق های کمتری می ش��ود و همین امر س��بب صرفه جویی و 
کاهش هزینه ها خواهد ش��د. مدیر ناحیه فولادسازی و ریخته گری 
فولاد مبارک��ه اصفهان درباره صرفه جویی ارزی حاصل از این اقدام 
نی��ز گفت: تاکنون از خ��روج ارز به میزان ۴۰۰ هزار یورو در س��ال 
جلوگیری شده است و با افزایش تعداد ماشین هایی که از این روش 

استفاده می کنند این رقم تا ۷۰۰ هزار یورو قابل پیش بینی است.
کیفی�ت ورق ه�ای پوش�ش داده ش�ده همپ�ای  �

تولیدات خارجی
س��لیمی در ارتباط ب��ا کیفیت ورق های تولیدی پوش��ش دهی 
ش��ده با مش��ابه خارجی گفت: در واحدهای فولادسازی هر پلنتی 
را با نمونه خودش مقایسه می کنند از این جهت می توان به سرعت 
ماش��ین آلات ریخته گری و نوع فولاد س��اخته ش��ده اش��اره کرد. 
به عنوان مثال عمر یک قطعه در فولادهای اسپش��یال گرید ش��اید 
اهمیتی نداش��ته باشد اما در س��اخت فولادهای ساختمانی مانند 
پروفیل ها در صورتی که بخواهند به صورت مداوم صفحات مسی را 
تعویض کنند مقرون به صرفه نیست و باید به سمتی حرکت کرد که 

تعداد ذوب بیش��تری از آن گرفته شود. به همین منظور 
باید مقایس��ه میان ش��رکت ها با تولیدات مش��ابه انجام 
ش��ود. از این رو و با توجه به مقایسه های جهانی کیفیت 
تولیدات ما در پوش��ش دهی ورق  های مس��ی نزدیک به 

بنچ مارک های جهانی است.
افزایش عمر صفحات مسی �

وی در ارتباط با افزایش عمر صفحات مسی با انجام پوشش دهی 
ورق های مس��ی قالب های ریخته گری عنوان کرد: با این اقدام عمر 
صفحات ما از ۲۲ هزار تن به 5۴ هزار تن افزایش یافته اس��ت ضمن 
اینکه رکورد ۹۰ هزار تن با ۶ بار پوش��ش دهی در صفحات مسی نیز 
به ثبت رسیده است. سلیمی در ارتباط با موادی که در پوشش دهی 
این ورق های استفاده می ش��ود افزود: پوشش استفاده شده در این 
ورق ها متشکل از نیکل، کبالت، تنگستن و یک سری اکسیدهاست 
که ب��ه س��رمت)sermet( معروف اس��ت و به آن) پوش��ش های 

سرامیک متال( نیز گفته می شود.
تأمین صفحات مسی پوشش  داده شده در داخل �

مدیر ناحیه فولادس��ازی و ریخته گری فولاد مبارکه اصفهان در 
ارتباط با ارس��ال ورق های مس��ی به خارج از کشور به منظور انجام 
پوش��ش دهی گفت: این اقدام به صورت روتین انجام نش��ده است 
و بعض��ا به صورت تس��ت و برای برخی گریدها انجام ش��ده اس��ت. 
ضمن اینکه چند س��ال قبل یک مرتبه اقدام به ارس��ال صفحات به 
کش��ور ترکیه جهت پوش��ش دهی کردیم که هزینه حمل ونقل آن 
از خود صفحه بیش��تر شد اما درحال حاضر با قراردادی که با شرکت 
دانش بنیان داخلی منعقد ش��ده و کلیه اقدامات پوش��ش دهی در 

داخل کشور انجام می شود.
ورق های مسی پوشش داده شده عمر مفید دارند �

وی درب��اره عمر مفید پوش��ش دهی ورق های مس��ی قالب های 
ریخته گ��ری گف��ت: با توجه به اینکه اس��تفاده از ای��ن ورق ها عمر 

مفیدی داش��ته و پس از آن دچار خوردگی شده و نازک 
می ش��وند و احتمال رسیدن ذوب به آب داخل آن وجود 
دارد باید بعد از مدتی از مدار خارج شده و دوباره عملیات 
پوش��ش دهی بر روی آنها انجام ش��ود ب��ه همین منظور 
امکان پوشش دهی هر ورق مسی تا ۶ بار امکان پذیر است 
و بع��د از آن می بایس��ت به طور کلی از رده خارج ش��ده و 

اسقاط شود.
کیفیت تختال افزایش می یابد �

س��لیمی در ارتباط با کیفیت تختال های تولی��دی در ورق های 
پوش��ش داده ش��ده افزود: کیفیت س��طح تختال تولید شده با این 
صفحات در مقایس��ه با سایر صفحات بسیار بهتر و با عیوب سطحی 
به مراتب کمتری اس��ت. مدی��ر ناحیه فولادس��ازی و ریخته گری 
فولاد مبارکه اصفهان درباره پوش��ش دهی ورق  در دیگر کش��ورها 
خاطرنش��ان کرد: این پوش��ش در کش��ور های آلمان امریکا ژاپن و 
روس��یه انجام می ش��ود. ضمن اینکه پوشش انجام ش��ده در فولاد 
مبارکه اصفهان با دیگر کشورها قابل رقابت بوده و جزو جدیدترین 

و پیشرفته ترین پوشش در دنیا به شمار می رود.
ماش�ین های ریخته گ�ری دیگر نیز ب�ه این ورق ها  �

تجهیز می شوند
 س��لیمی در ارتباط با ماش��ین هایی که از این ورق های پوش��ش 
داده استفاده می کنند افزود: قرارداد اول ما با شرکت دانش بنیان به 
این صورت بود که ورق های پوش��ش داده شده بر روی یک ماشین 
ریخته گری نصب ش��د و تس��ت های آن انجام گرفت و پس از اینکه 
نتیجه تس��ت ها با موفقیت روبه رو ش��د فولاد مبارکه با این شرکت 
ق��رارداد منعقد ک��رد. در مرحله بعدی و برای دیگر دس��تگاه های 
ریخته گری نیاز بود تا زمان بیشتری برای عملکرد آن داشته باشیم 
و پس از آن نیز ۳ ماش��ین ریخته گری دیگر نیز در دس��تور کار قرار 
گرفت که درحال حاضر مراحل تحقیقاتی آن در دست بررسی است.

روند توسعه با شتاب جلو خواهد رفت �
وی درباره اینکه روند سرعت بخشی به استفاده از پوشش دهی 
ورق های مس��ی عنوان کرد: در گام اول مس��یری که ما به دنبال 
آن بوده ایم به دلیل ش��ناخت نس��بت به این موضوع و اطمینان از 
عملکرد و هزینه های آن قطعا زمان بر بوده اس��ت. با توجه به این 
که اکنون کار بر روی ۳ ماش��ین دیگر در حال انجام اس��ت انتظار 
می رود روند پیش��رفت کار با س��رعت بیشتری همراه بوده و سال 
آینده نیز دو ماش��ین دیگر فولاد مبارکه اصفهان نیز از قالب های 
پوش��ش دهی داده شده اس��تفاده کنند. مدیر ناحیه فولادسازی و 
ریخته گ��ری فولاد مبارکه اصفهان ادامه داد: درحال حاضر اجرای 
پروژه واحد نورد گرم۲ فولاد مبارکه کلید خورده است و به همین 
منظور پروژه هایی برای این واحد فولادس��ازی تعریف شده است. 
در پیش نیازهای آن لازم است تا خوراک آن تأمین شود و با توجه 
به اینکه ماش��ین های ریخته گری نقش عمده ای در تعریف پروژه 
و تأمی��ن خوراک دارند ملاحظاتی به همین منظور در نظر گرفته 
می شود از این رو و بسته به شرایط می توان امیدوار بود که در سال 
آینده از این ورق ها در 5 ماشین ریخته گری دیگر نیز استفاده شود.

ارتباط صنعت و دانشگاه نتیجه بخش است �
س��لیمی گفت: حرکت به سمت پوش��ش دهی ورق های مسی 
قالب های ریخته گری مداوم کاری ارزش��مند و لذت بخش اس��ت 
ضمن اینکه اجرای آن به صورت کاملا بومی و در داخل و با همکاری 
پیمانکاری از اس��اتید دانش��گاه انجام شد. همچنین نقش پررنگ 
ارتباط میان صنعت و دانش��گاه از نقاط قوت آن به ش��مار می رود. 
کار پوشش دهی این ورق ها از پیچیدگی های خاصی برخورد دارد 
است و هر فرد یا گروهی نمی تواند به آن ورود پیدا کند اما با انجام 
موفقیت آمیز این کار توانس��تیم تا برگ زرینی بر دیگر افتخارات 
کش��ور بیافزایم و در همین زمینه دانش بهره گیری از این فناوری 
به دیگر فولادسازان و صنایع معرفی کردیم تا از آن استفاده کنند.

افزایش عمر قطعات اهمیت دارد
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در سرتاس��ر دنیا اس��تخراج و ف��راوری مواد 
معدنی نقش مهمی در مشکلات زیست محیطی 
از قبیل کاهش سطح جنگل ها، فرسایش خاک 

و آلودگی هوا و آب ایفا می کند. 
معدن�یکی�از�بزرگ�ترین�مصرف�کنندگان���

انرژی
در مقی��اس جهانی بخش مواد معدنی یکی از 
بزرگ ترین مصرف کنندگان انرژی است و از این 
طریق ب��ه آلودگی هوا و گرم ش��دن کره زمین 
می افزاید. بسیاری از مشکلات هیدروژئولوژیکی 
ناش��ی از عملیات معدنکاری ب��ه علت تغییر در 
وض��ع موجود ش��بکه جری��ان آب زیرزمینی و 
ی��ا ایجاد ش��بکه جریان جدید اس��ت. س��رعت 
اکسیداس��یون کانی ه��ای س��ولفیدی در ط��ی 
فرآیند هوازدگی به علت فعالیت های معدنکاری 

شتاب می گیرد و به دنبال آن هرگونه جریان آب 
خروجی به شدت اس��یدی خواهد شد. آب های 
اس��یدی معادن می توانند اثرات زیست محیطی 

زیانباری را بر آب های دریافتی بگذرانند.
صنع��ت مع��دن کاری عظیم و بزرگ اس��ت، 
اما متاس��فانه ای��ن صنعت یک��ی از بزرگ ترین 
آلاینده ه��ا در جهان نیز به ش��مار می رود. یک 
گزارش در س��ال ۲۰۱۹ تخمین زده اس��ت که 
در ۳۵۰۰ عملی��ات معدن��ی در جه��ان بیش از 
۱۰۰میلی��ارد ت��ن زبال��ه جامد در س��ال تولید 
می ش��ود که در این بین نس��بت م��واد مفید به 
مواد معدنی زباله بس��یار مبهم است. جرم زباله 

می تواند چندین برابر فلزات اساسی باشد.
این نوع زباله به دلیل داش��تن محتوای سمی 
غالبا باعث ایج��اد نگرانی می کند، و این نگرانی 

در حال افزایش اس��ت زیرا که جمع آوری ذخایر 
عظیم زباله های جامد و مایع معدنی، به سادگی 
نیس��ت و بس��یار خطرناک اس��ت ضمن اینکه 
ب��ا افزای��ش تقاضا ب��رای مواد معدن��ی، به ویژه 
زمینهای نادر و س��ایر کالاهای غیر معمول، این 

مشکل افزایش خواهد یافت.
آغاز�حرکتی�نوید�بخش��

اما در این بین با پیشرفت روزافزون در علم و 
فناوری حرکات��ی نویدبخش جهت مقابله با این 
مش��کل رو به رش��د به وجود آمده اس��ت و آن 
بازیابی زباله اس��ت که فرآیند آن به این ش��کل 
است که شرکت ها به جای کاهش ضایعات خود، 
در فرآینده��ای جدید صنعتی س��رمایه گذاری 
می کنند تا برخی از مواد مفید را که بیش��تر در 
بی��ن زباله های معدنی کمتری از آنها اس��تفاده 

می شود، استخراج و استفاده مجدد کنند در این 
بین اقدامات مختلف��ی در صنعت و معدن برای 
بهبود بازپس گیری منابع انجام می شود و بخش 
معدن را به سمت اقتصاد دایره ای پیش می برد.

ش��رکت کانادایی Mineworx مدتی است 
که درگیر در معدن داری است و در سال ۱۹۷۵ 
 Cehegín با شرکت در پروژه معدن سنگ آهن
در اسپانیا وارد بخش معدن شد که در ۱4 سال 
نخس��ت فعالیت خود 4میلیون تن سنگ معدن 

تولید کرد.
از آن زم��ان، ای��ن ش��رکت با ه��دف افزایش 
قابلیت های زیس��ت محیطی در ه��ر ۲ فعالیت 
خ��ود به ط��ور خاص ب��ه توس��عه فناوری های 
پیش��رفته تر روی آورده اس��ت. در م��اه آوریل 
۲۰۲۰ این ش��رکت با ش��رکت بازیافت دیویس 

تنس��ی برای س��اخت کارخانه آزمایش��ی، به به 
توافق رس��ید ک��ه در این عملی��ات فلزات گروه 
پلاتین )PGM( از مبدل های کاتالیزوری مورد 

استفاده بازیافت می شوند.
در این پروژه معدنکار وارد یک تجارت بازیابی 
خواهد ش��د که س��الانه حدود ۳۰ میلیارد دلار 
در آن س��رمایه گذاری می شود و این اقدام گامی 

اساسی در اثربخشی این فناوری است.
این ش��رکت فرآیندی برای اس��تخراج کرده 
اس��ت که تا ۹۰درصد از فل��زات گرانبها بازیابی 
می ش��وند. این فرآیند نیاز به م��واد مضر مانند 
»س��یانید« را ک��ه در فرآیند اس��تخراج به طور 
معمول اس��تفاده می ش��ود را حذف کرده، زیرا 
که این ماده خطرات قابل توجهی برای سلامت 

انسان و ایمنی محیط زیست دارد.

 HBIS Resources شرکت فولاد
که یکی از واحدهای بزرگ فولادس��از 
چین به ش��مار می رود به تازگی اعلام 
ک��رده که تواف��ق اولیه برای توس��عه 
 Pampa de س��نگ آهن  مع��ادن 
Pongo در پرو را با دارنده مجوز فعلی 
 یعن��ی Zhongrong Xinda امضا 

کرده است.
به گزارش معدن نیوز، این ۲ ش��رکت چینی در نظر دارند یک سرمایه گذاری مشترک 
برای فعالیت در این معدن را به س��رانجام برس��انند که علاوه بر سنگ  آهن شامل ذخایر 

مس، کبالت و طلا نیز است.
دامنه این همکاری ها شامل ساخت، تجهیز و بهره برداری از معادن و بنادر است. توافق 
صورت گرفته و امضا ش��ده در ۳۱ جولای به عنوان مبنایی برای مذاکرات بین دو بنگاه 

خواهد بود.
سرمایه گذاری در پرو به عنوان دومین تولیدکننده مس جهان پس از شیلی، نخستین 
حض��ور HBIS در امریکای جنوبی خواهد بود. این امر با تقاضای مداوم از کارخانه های 
فولادی چین همزمان شده است زیرا قیمت سنگ آهن به عنوان ماده اولیه تولید فولاد، 

نزدیک به سطح ۱۲۰ دلار در هر تن رسیده است.
ش��رکت Zhongrong Xinda واق��ع در Qingdao در س��ال ۲۰۱۶ ح��ق امتیاز 
 Jinzhao Mining را به دس��ت آورد و ش��رکت تابعه آن یعنی Pampa de Pongo

پرو مجری این پروژه شد.
بر  اس��اس اس��ناد و  مدارک منتشر ش��ده از س��وی وزارت انرژی و معادن پرو در اکتبر 
۲۰۱۸ نش��ان می دهد Pampa de Pongo در منطق��ه Arequipa می تواند ۲۸.۱ 
میلیون تن سنگ آهن در سال تولید کند و پیش بینی می شود از سال ۲۰۲۳ کار خود را 

آغاز نماید. این طرح نیازمند ۲.۲ میلیارد دلار سرمایه گذاری است.
پ��رو در اواس��ط ماه مارس منع آمدوش��د را ب��رای جلوگیری از ش��یوع ویروس کرونا 
وض��ع کرد اما اکنون محدوده ها را کاهش داده اس��ت. در این کش��ور بیش از 4۰۰هزار 
 نف��ر ب��ه ویروس کرون��ا مبتلا ش��ده اند و این ویروس بی��ش از ۱۸ هزار کش��ته برجای 

گذاشته است.

نیکل مارس ۲۰۱۸ را با ۱۳۸۰۰ دلاری ش��روع و با روندی افزایش��ی انتظارات را از خود 
 ب��الا برد که در این زمینه هم موفق بود و توانس��ت تا مرزه��ای ۱۵۱۰۰ دلاری خود را بالا 

بکشد.
به گزارش معدن ۲4، اما باز هم همانند دیگر فلزات پایه به روزهای بد خود رسید به نحوی 
که با این افت شدید به کمترین قیمت خود در دوسال اخیر و معادل ۱۱۱۰۰ دلاری برخورد 

کرد. این میزان افت نگرانی ها را در این مورد افزایش داد.
نیکل با پش��ت س��ر گذاش��تن روز های بد و شروع س��یر رش��د و مثبت در نوامبر ۲۰۱۸ 
نگرانی ها را رفع کرد تا جایی که در بازه چند ماهه و تا س��پتامبر ۲۰۱۹ با رشدی چشمگیر 
 ب��ه بالاترین میزان خود در ۲ س��ال اخیر و نزدیک ب��ه ۱۸۰۰۰ دلار و معادل ۱۷۹۰۰ دلار 

جهش یافت.
این حد از قیمت بالا برای نیکل بسیار مناسب و مثت ارزیابی می شد اما بار دیگر تا مارس 
۲۰۲۰ با طی روندی کاهش��ی تا مرز ۱۲۰۰۰ دلاری کاهش یافت و تا مدت یک ماه بر آن 

نشست.
از مارس تا جولای امس��ال این روند قیمتی مثبت بوده است که موجب شده کارشناسان 
و فعالان بازار، بازه ۱۳۹۰۰ دلاری را برای این محصول در ۳ماهه س��وم سال ۲۰۲۰ در نظر 

بگیرند.

سرمایه�گذاری�چین�در�معادن�سنگ�آهن�پرو

نگاهی�به�روند�قیمت��۲ساله�اخیر�نیکل

بیلت وارداتی در خاور دور 
بدون خریدار

روزه��ای اخیر قیمت بیل��ت وارداتی در جنوب 
شرق آس��یا رشد داشته ولی مش��تریان در چین، 
تایلن��د و اندون��زی بیش��تر ب��ه دنب��ال خرید از 
محموله ه��ای ج��ذاب داخل��ی هس��تند. تنها در 
فیلیپین به تازگی بیلت وارداتی از ویتنام و روسیه 

معامله شده است.
ب��ه گزارش فولاد ایران، پ��س از آنکه هفته قبل 
چینی ه��ا تمایل زیادی به بیلت وارداتی داش��تند 
حال تمایل به خریدش��ان کم شده چون بازارهای 
آتی در این کش��ور افت قیمت داشت. بیلت ویتنام 
۷ دلار رشد داشته 44۲ دلار هر تن سی اف آر چین 
ش��د ولی نبود خریدار قیمت را ۲ تا 4 دلار پایین 
آورده ب��ه 4۳۸ تا 44۰ دلار رس��اند. چینی ها نیز 
قیمت درخواستی ش��ان 4۳۵ دلار یا کمتر بود. از 
این رو معامله ای نهایی نشد. روزهای آتی نوسانات 
بازارهای آتی چین فعالیت ب��ازار بیلت وارداتی را 

روشن می کند.

بازار قراضه در سکوت
بازار قراضه ترکیه روزهای اخیر در ثبات نس��بی 
بوده و خریداران منتظر روش��ن تر شدن روند بازار 
بودند. نظرات درباره آینده قیمت ها متفاوت است. 
به گ��زارش فولاد ای��ران، پ��س از مدتی خرید 
حال معامله ها متوقف ش��ده از این رو برخی تردید 
دارند رش��د در آینده نزدیک مشاهده شود. اگرچه 
موافق��ان نظریه افت قیمت ه��م در انتظار کاهش 

شدیدی نیستند.
احتمالا روزه��ای آتی نیز بازار واردات قراضه در 
ترکیه در سکوت می ماند و حداکثر افت قیمت ۵تا 

۱۰ دلار خواهد بود. 
آخرین متوسط قیمت قراضه سنگین کلاس ۱و 
۲ خلوص ۲۰-۸۰ امریکا از ۲۸۷ دلار به ۲۸۵ دلار 

هر تن سی اف آر رسیده است.

احتمال ادامه روند 
افزایشی قیمت سنگ آهن 

پیش بینی می شود طوفان کاهش عرضه و افزایش 
تقاضا که قیمت سنگ آهن را به بیش از ۱۱۰دلار در 
هر تن رسانده، تا سال آینده نیز ادامه یابد. آخرین 
تحقیقات حاکی از افزایش بیشتر قیمت سنگ  آهن 
 به لطف تأثیر عرضه و تقاضا از همه گیر کویید-۱۹

است.
ب��ه گ��زارش ف��ولاد ای��ران، برزی��ل، یک��ی از 
بزرگتری��ن تولید کنندگان س��نگ آهن در جهان، 
تولید خود را تحت تاثیر بحران بهداش��ت عمومی 
کاه��ش داده ک��ه باعث اف��ت صادرات آن ش��ده 
اس��ت، در حالی ک��ه چین به عن��وان بزرگ ترین 
مصرف کنن��ده، واردات س��نگ آهن خ��ود را ب��ه 
 دنب��ال مح��رک اقتصادی دول��ت افزای��ش داده 

است.
براس��اس پیش بینی ها، سود خالص ۹.۱ میلیارد 
دلاری ش��رکت بی اچ پی در ماه اوت کاهش قیمت 
نفت و مس را جبران می کند. پیش بینی می ش��ود 
فورتس��کیو نیز ب��ا ۵۰ درص��د افزایش در س��ود 
 خال��ص، رق��م 4.۷ میلیارد دلار در م��اه اوت را به 

ثبت برساند.
کارشناسان پیش بینی می کنند با بازگشت برزیل 
به بازار و افت تقاضای چین، قیمت سنگ آهن روند 
کاهشی داشته و به ۸۰ دلار در تن تا پایان امسال 
بازگ��ردد و بع��د از آن در رق��م ۷۰ دلار در تن یا 

کمتر باقی بماند.
 ام��ا تحق��ق ای��ن پیش بین��ی ب��ا توج��ه ب��ه 
افزای��ش  احتم��ال  م��ورد  بانک ه��ا در  دی��دگاه 
 تقاض��ای ف��ولاد در بازارهای دنیا ب��ا تردید همراه 

است.
سیتی گروپ معتقد است اگر کشورها همان گونه 
که پس از بحران مالی گذش��ته توانس��تند پس از 
یک سال روند تقاضای فولاد را بهبود بخشند، پس 
از بحران فعل��ی نیز بتوانند بازار ف��ولاد را بازیابی 
کنند، تقاضای س��نگ آهن نی��ز همچنان صعودی 

خواهد ماند. 
جی پی م��ورگان نی��ز در تایی��د س��یتی گروپ، 
میانگی��ن قیمت س��نگ آهن برای س��ال آینده را 

۱۰۰دلار در تن پیش بینی می کند.

روی�خط�خبر

 نوآوری در بازیابی
 زباله معادن

شهریارخادمی
مترجم

با رش��د عملیات معدن، تولید زباله های آنها نیز با وجود این 
واقعیت که بس��یاری از زبال��ه دارای منابع مفید و حتی گرانبها 

هستند نیز وجود دارد. 
در ۲ده��ه اخیر به طور تدریجی توجه مردم به حفظ کیفیت 
محیط زیس��ت افزای��ش یافت��ه اس��ت و این پدی��ده طراحی و 
فعالیت های معدنکاری را تحت تأثیر قرار داده است. در گذشته 
چون بازسازی در برنامه ریزی معدن گنجانده نمی شد و توجه به 

محیط زیس��ت همچون امروز مط��رح نبود، به نقش تخریبی 
فعالیت های معدن��ی بر روی محیط زیس��ت نیز توجه 

نمی شد.
با توجه ب��ه اینکه مواد معدنی برای بقای 

بش��ر ضروری هس��تند، ول��ی تهدید 
اث��رات منفی ناش��ی از س��رعت 

بی سابقه ای که در استخراج 
پدید آمده رفته رفته 

آنه��ا  فوای��د  از 
می کاهد. 
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ردپای سهام عدالت در ریزش شاخص 

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس: 

آگهی عرضه اوراق سلف نفتی هیچ ارتباطی با مصوبه سران قوا ندارد

آتش افزایش قیمت سهام    �
 اما این اقدام چه تاثیراتی بر اقتصاد 
کش��ور گذاش��ته اس��ت. در همین 
رابط��ه کامران ن��دری، عضو هیات 
علمی پژوهش��کده پولی و بانکی  در 
گفت وگو با اقتصاد 24 گفت: به نظر 
می رسد دولت در زمینه حفظ ثبات 
اقتصاد خیلی کم کاری داش��ته است؛ خوب یا بد آتش 
 افزایش قیمت س��هام را در بازار سرمایه شعله ور کرده 
است، به گونه ای که رشد قیمت سهام در بازار سرمایه 
ایران برابری می کند با 2 کش��وری ک��ه دچار ابرتورم 
هس��تند؛ یعنی ونزوئلا و زیمباوه است . این کارشناس 
مس��ائل اقتصادی ادامه داد: هزینه های اقدام دولت در 
زمینه انتش��ار و فروش اوراق در اقتصاد کشور درحال 
پرداخت اس��ت و دولت نتوانس��ته از فرصت های ایجاد 
ش��ده در بازار س��رمایه به خوبی استفاده کند. در واقع 
حتی نتوانس��ت از این  بازار مالیات حقه را وصول کند.    

ن��دری با بیان اینک��ه در برخی از روز ه��ای فصل بهار 
نزدیک به 104 میلیارد تومان ارزش در بازار س��رمایه 
ایجاد شده است، گفت:  در مجموع ارزش بازار سرمایه 
در ط��ول 4 ماه گذش��ته حداقل 3 هزار ه��زار میلیارد 
تومان افزایش پیدا کرده اس��ت. حالا جای این  س��وال 
باقی است که از این رقم و خرید و فروش که روزانه به 
50 هزار میلیارد تومان می رسد و سهام خرید و فروش 
می ش��ود،  مالیات صحیح اخذ ش��ده است؟   عضو هیات 
علمی دانشگاه امام صادق)ع( در پاسخ به همین سوال 
گف��ت: اگر دولت ب��ا تدبیر و اقدام صحی��ح اقتصادی، 
مالیات را از همین بازار و خرید و فروش های سهام اخذ 
می ک��رد هم بازار تحت مدیریت ق��رار می گرفت و هم 
رش��د عجیبی نداشت، در این صورت می توانست بدون 
فروش اوراق و س��هام دولتی کل کسری بودجه خود را 
پوشش دهد اما  متاسفانه در این مورد نیز غفلت کرد و 
اجازه داد برخی با خرید و فروش س��هام به درآمد های 
نجومی دس��ت پی��دا کنند و خود دول��ت از  این ماجرا 

بی نصیب ماند. به گفته این کارشناس بازارهای پولی و 
مال��ی، با ایج��اد وضعیت فعلی در بازار س��رمایه، فقط 
هزینه های س��ربار و تور م زا در اقتصاد باقی مانده است. 
دولت می  توانس��ت با مدیریت خود، شرکت ها را مکلف 
به افزایش سرمایه از محل صرف سهام با توجه به رشد 
ارزش سهام ها  در بازار سرمایه کند، اما متاسفانه در این 
م��ورد نیز غفلت کرد و ش��رکت ها نیز ب��ه موجب این 
اهمال کاری درصدد کس��ب افزایش  نقدینگی نشده اند 
و نتوانس��تند با این فرصت به وجود آمده س��رمایه در 

گردش خود را افزایش دهند .
دولت بی بهره از منافع مالی سهام ها    �

 ن��دری گفت: در این م��دت زمان، دولت یک پدیده 
در اقتص��اد ایج��اد کرد و مردم هزین��ه آن را پرداخت 
کردن��د، اما از منافع آن بهر ه مند  نش��دند؛ نه کس��ری 
بودجه دولت برطرف ش��د، نه ب��رای بنگاه ها نقدینگی 
لازم برای س��رمایه در گردش ایجاد فراهم ش��د، پس 
در واق��ع  م��ردم باز هم متضرر ش��دند و حتی عملکرد 

دول��ت هم با این اقدام زیر س��وال رف��ت، چراکه تورم 
تنه��ا حاصل ای��ن افزایش نقدینگی در  بازار س��رمایه، 
لجام گس��یختگی و افسار گس��یختگی قیمت سهام ها 
بود و همچنین کس��ب درآمد های نجومی برای بخشی 
از فعالان بازار  س��رمایه که تعداد محدودی را پوش��ش 
می دهد .  این اقتصاددان پولی یادآور شد: فروش سهام 
دولت��ی در بورس نه تنه��ا نتوانس��ت در جهت جبران 
کس��ری بودجه دولت ب��ه دلیل ع��دم دریافت  مالیات 
مفید واقع شود بلکه درآمد های نجومی را برای عده ای 
خ��اص فراهم کرد و ش��رکت ها نیز بی به��ره از تامین 
نیاز های مالی، همچنان سرگردان هستند.   عضو هیات 
علمی پژوهش��کده پولی و بانک��ی در پایان تاکید کرد: 
دول��ت بهره کمی از فرصت های بزرگ ایجاد ش��ده در 
 بازار سرمایه به دس��ت آورد و از سوی دیگر هزینه های 
تورمی ایجاد ش��ده در اقتصاد به مردم تحمیل شده و 
 در نهایت هیچ حرکتی  مثبتی در اقتصاد کش��ور ایجاد 

نشده است 

درحال��ی که بس��یاری از مش��مولان س��هام عدالت 
از دریاف��ت نکردن وج��ه حاصل از فروش س��هام خود 
گله داش��تند، صدای سایر س��هامداران نیز از وضعیت 
فروش این س��هام و تاثیر آن در روند حرکت ش��اخص 
درآمده اس��ت. به گزارش ایس��نا، حدود 2ماه از امکان 
ف��روش 30درصد س��هام عدالت و یک هفت��ه از امکان 
فروش ۶0درصد آن برای مشمولانی که روش مدیریت 
مس��تقیم را برای س��هام خود، پس از آزادسازی سهام 
عدالت در اردیبهش��ت ماه انتخاب کرده بودند گذش��ته 
و همچن��ان پرونده عدم واریز وجه حاصل از فروش این 
س��هام برای برخی مش��مولان باز اس��ت. این مشکل تا 
جایی ادامه یافت که فرهاد دژپس��ند، وزیر امور اقتصاد 
و دارایی اعلام کرد که فروشندگان سهام عدالت که در 
واریز مبلغ حاصل از فروش س��هام عدالت شان با تأخیر 
غیرمعمول روبه رو شده اند، برای پیگیری مراتب به مرکز 

روابط  عمومی و اطلاع رسانی این وزارتخانه اطلاع دهند.
س�هام عدالت صدای سایر س�هامداران را  �

هم درآورد! 
این مباحث درحالی مطرح می ش��د که هفته گذشته 
صدای اعتراض سهامداران بورسی از نحوه فروش سهام 
عدالت از س��وی کارگزاری ها بلند ش��ود که باعث ش��د 
شاخص کل بورس روندی منفی به خود بگیرد و برخی 

سهم های موجود در پرتفوی سهام عدالت ریزشی شود.
موضوع این اس��ت که چنانچه مش��مول سهام عدالتی 
قصد فروش تا ۶0 درصد سهام خود را داشته باشد، باید 
به بانک ها و کارگزاری ها مراجعه کند یا سفارش خود را 
برای کارگزاری ها ثبت کند تا کارگزاری بنا بر تشخیص 
خود اقدام به فروش س��هام فرد در تاریخی که از سوی 
کارگزاری انتخاب می شود، کند. به عبارت دیگر مشمول 
س��هام عدالت امکان اینکه شخصا اقدام به فروش سهام 
خود کند، ندارد.بر این اساس، آنچه که در هفته گذشته 
مشاهده شد، رقابت برخی کارگزاری ها برای فروش سهام 
عدالت بود. کارگزاری ها حجم عظیمی از س��فارش های 
ثبت ش��ده س��هام عدالت را ناگهان و ب��ه صورت یکجا 
در بازار عرضه کردند و این کار باعث ترس س��هامداران 
دیگر و تبدیل صف خرید س��هم ها به صف فروش ش��د. 
این در حالی است که نباید همه سفارش های فروش در 

یک روز انجام ش��ود.همانطور که ذکر شد درحال حاضر 
اختی��ار ف��روش س��هام عدالت ب��ا کارگزاری ها اس��ت. 
ممکن اس��ت دلی��ل این موض��وع جلوگی��ری از برهم 
خ��وردن تعادل در بازار باش��د، اما ای��ن اتفاق در هفته 
گذش��ته نیز رخ داد و باعث ش��د هم مش��مولان سهام 
عدالت و هم س��ایر س��هامداران متضرر ش��وند. در این 
زمینه درحال حاضر بس��یاری از مشمولان سهام عدالت 
خواستار این موضوع هس��تند که اختیار سهام عدالت، 
با خودش��ان باش��د. انتظار می رود کارگزاری ها حداقل 
س��از و کاری تعیین کنند که فروش ها قانون مشخصی 
داش��ته باشد. مثلا ساعت مش��خص یا تعداد مشخصی 
را در روز تعیی��ن کنند؛ یا صبر کنند س��فارش ها جمع 
ش��ود، س��پس بررس��ی کنن��د ت��ا چنانچه س��فارش 
 مناس��بی در قس��مت تقاضا وجود دارد، اقدام به عرضه 

کنند.

رئیس کمیس��یون اقتصادی مجل��س گفت: آنچه در 
این چند روز اخیر درباره آگهی عرضه اوراق سلف نفتی 
اتف��اق افتاده هی��چ ارتباطی با مصوبه س��ران قوا ندارد 
و موضوع جلس��ه س��ران قوا تس��ویه نقدی نیست بلکه 
تحوی��ل قطعی کالا با افزایش ظرفیت پالایش��گاه های 
کش��ور، ایجاد پالایشگاه های کوچک و توانمندسازی در 
فرآورده های نفتی و صادرات این مواد اس��ت که بتواند 
جری��ان مواجهه با تحریم را در اقتصاد کش��ور به خوبی 

مدیریت کند.
به گزارش ایس��نا، محمدرضا پورابراهیمی در پاس��خ 
به س��وال خبرنگاران مبنیبر اینکه آگهی اخیر سازمان 
بورس در ارتباط با عرضه اوراق سلف نفتی چیست و چه 
ارتباطی با مصوبات شورای عالی امنیت اقتصادی کشور 
دارد؟ گفت: موضوع طرح پیش��نهادی رئیس جمهوری 
در جلس��ه س��ران قوا که در طول یک��ی دو هفته اخیر 
مطرح شده در نشست اول با رئیس جمهوری مطرح شد.

وی ادامه داد: دولت علاقمند اس��ت از ظرفیت فروش 
نفت خام در کش��ور اس��تفاده کند ک��ه عمدتا موضوع 
فروش سلف است به طوری که منابع آن را درحال حاضر 
بتوان��د بگیرد و تعهداتش را در آینده نس��بت به ارائه و 

تحلیل نفت انجام دهد.
نماینده مردم کرمان در مجلس شورای اسلامی افزود: 
این موضوع در نشس��ت نخس��ت مورد بحث قرار گرفت 
و صحبتی که ما آنجا داش��تیم این بود که درحال حاضر 
ای��ن وضعی��ت در چارچ��وب قوانین موجود ق��رار دارد 
ضمن اینکه بازار عرضه نفت و میعانات گازی در بورس 
انرژی مدت هاست که راه افتاده بنابراین دولت می تواند 
از ظرفی��ت نقدی به خوبی اس��تفاده کن��د و مکانیزم و 

سازوکار این مهم وجود دارد.
رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
اظه��ار کرد: یکی از ماموریت های بورس انرژی امکان و 
مدیری��ت عرضه و تقاضا نفت خام و میعانات گازی بوده 
و هست اما نکته دوم این است درباره بحث سلف نفتی 
هم عمدتا نگاه این اس��ت که در س��ال های اخیر از سال 
94 تاکنون وزارت نفت همه ساله به طور متوسط حدود 
800 تا هزار میلیارد تومان منابع را از بازار س��رمایه در 
قالب فروش س��لف نفتی با روش تس��ویه نقدی انتهای 

دوره شبیه به اوراق عرضه و مشارکت با سررسید یک تا 
دو ساله عملیاتی کرده است.

پورابراهیم��ی گفت: بنابراین اوراق س��لف نفتی چیز 
جدیدی نبوده که دولت بخواهد در موضوع طرح جدید 
دول��ت در حوزه اقتصادی در موضوع فروش نفت مطرح 
کند لذا هر دو بخش معاملات نقدی نفت خام و میعانات 
گازی از طریق بورس انرژی انجام شده و در حال انجام 
است و معاملات سلف آن نیز که تعهدات تحویل آینده 
را ب��رای دول��ت و وزارت نفت تعیین می کند و منابعش 
را در زم��ان عرض��ه اوراق تحوی��ل دولت می دهد وجود 

داشته و هست.
وی اف��زود: ب��ه نظ��ر می رس��د آنچ��ه باعث ش��ده 
رئیس جمهوری این موضوع را در جلس��ه ش��ورای عالی 
هماهنگی مطرح کند که نه نیاز به مصوبه داش��ت و در 
چارچوب قانون موجود است، نگرانی از سقف مورد نیاز 
دولت در بحث فروش نفت خام به روش سلف است که 

حدود 200 میلیون بشکه نفت است.
رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
تصری��ح کرد: ش��اید نگرانی دول��ت از این بود که حجم 
عرضه نفت خام به روش س��لف که منابع آن قابل توجه 
خواهد بود در چارچوب مجوزهای امکان استقرار دولت 
نگنجد که احتمالا دولت خواسته این مهم را مطرح کند.

نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی 
ب��ا تاکی��د بر اینکه از نظر ما روش نفتی و ابزار در اختیار 
دول��ت ب��وده و هس��ت و به همین چارچ��وب نیز عمل 
می ش��ود گفت: در نشست نخست سران قوا نیز محضر 
رئیس جمه��وری مطرح کردم که این امکان وجود دارد 
ام��ا اگ��ر دولت بخواهد با این روش جلو برود تاکید ما بر 
این اس��ت که باید قرارداد سلف نفتی تبدیل به تحویل 
فیزیک��ی کالا که همان نفت و میعانات گازی اس��ت به 
پالایش��گاه ها شود بنابراین روشی که به صورت متعارف 
در قبل ارائه می ش��د و آن تس��ویه نقدی در پایان دوره 

بود؛ دیگر امکان اجرایش وجود ندارد.
وی ادام��ه داد: اگر بخواهیم این روش را ادامه بدهیم 
مفه��وم س��اده اش این اس��ت ک��ه اگر قرار اس��ت مثلا 
200میلی��ون بش��که نفت را دولت در ی��ک بازه زمانی 
مشخص چند ماه آینده عرضه کند اگر یک دوره 2ساله 

سررس��یدها را در نظر بگیریم معادل 180 هزار میلیارد 
توم��ان اصل تعه��دات برای دولت آین��ده خواهد بود و 
اگ��ر 20 درصد در نظر بگیریم تعهدات مربوط به س��ود 
حداقلی س��پرده گذاری در نظام بانکی کشور که باید به 
آن اضافه ش��ود و تعهدات در سررس��ید تقریبا نزدیک 

80میلیارد تومان خواهد بود.
رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
گف��ت: این عدد به بی��ش از 2۶0 هزار میلیارد تومان با 
نرخ سود سپرده بانکی متعارف در سال های اخیر با کل 
تعهدات دولت به جزء سال آینده خواهد رسید که بیش 
از نیمی از بودجه کنونی کشور خواهد بود و عملا مدل 
اس��تقراض در نظام بودجه ای هیچ مجوزی را به دولت 
نخواهد داد لذا این موضوع به جلس��ه دوم موکول شد و 
در این نشست نیز با اصرار مجلس و قوه قضاییه فروش 

قطعی جایگزین تسویه نقدی شد.  
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: عملا موضوع به این شکل مطرح شد که دولت 
در سررس��ید باید با تحویل در پالایش��گاه ها و افزایش 
ظرفیت پالایش��گاه های کوچک در کشور بتواند امکان 
مصرف این مقدار نفت خام و میعانات گازی را در کشور 
فراه��م کند که از این منظر این مه��م مورد توافق قرار 
گرفت و کلیاتش نیز در شورای عالی هماهنگی تصویب و 
قرار شد جزییاتش نیز در ارتباط با سررسیدها و موضوع 
تعداد قابل خرید در یک بس��ته مشخص که بلوک های 

خرید به شمار می رود، تعریف شد.
وی اف��زود: تصمیم گی��ری درباره ب��ازار ثانویه آن نیز 
مط��رح و قرار ش��د این جزئیات بع��د از جمع بندی در 
کمیته مش��ترک س��ران قوا نهایی شود و آن گزارش به 
عنوان جمع بندی و مصوبه نهایی شورای عالی هماهنگی 

اقتصادی کش��ور مطرح و بع��د از اظهارنظر رهبر معظم 
انقلاب اسلامی، عملیاتی شود.

رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: این امر مسیر خودش را دارد جلو می رود و 
گزارش های کمیته نیز بر اساس جمع بندی ریز از طرف 
مجلس ارائه ش��د و گزارش را برای ریاس��ت جمهوری 
ارس��ال کردیم و اطلاع داریم دس��تگاه قضایی نیز نظر 

خود را در مورد جزئیات ارائه کرده است.
پورابراهیمی افزود: آنچه در این چند روز اخیر درباره 
آگهی عرضه برای یکش��نبه اتفاق افتاد هیچ ارتباطی با 
مصوبه سران قوا ندارد و موضوع جلسه سران قوا تسویه 
نقدی نیست بلکه تحویل قطعی کالا با افزایش ظرفیت 
پالایش��گاه های کش��ور، ایجاد پالایشگاه های کوچک و 
توانمندس��ازی در فراورده های نفتی و صادرات این مواد 
اس��ت که بتواند جریان مواجهه ب��ا تحریم را در اقتصاد 

کشور به خوبی مدیریت کند.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی 
ب��ا تاکید ب��ر اینکه آگهی بورس انرژی بابت انتش��ار در 
راستای اقدامات وزارت نفت در سال های اخیر بوده که 
برای تامین مالی ش��کل می گرفته و تبدیل به سررسید 
و تس��ویه نقدی می شده اس��ت افزود: این آگهی نقدی 
ک��ه انجام ش��ده هیچ ارتباطی با آن ن��دارد و ما منتظر 
خواهیم ماند تا مصوبه نهایی ش��ورای عالی هماهنگی با 
تاکیدات��ی که در مجل��س در موضوع تقویت نقاط قوت 
وضعیت موجود در بحث عرضه نفت در بخش های نقدی 
و غیرنق��دی و همچنین برطرف کردن نقاط ضعف این 
دو س��رفصل یعنی معاملات نفت خام و میعانات گازی 
در ب��ازار نفت و در بازار اوراق بهادار بتواند با تقویت آنها 
و ح��ذف نق��اط ضعف بتواند یک اتف��اق جدی در نظام 

اقتصادی کشور ایجاد کند.
رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
بیان کرد: این اتفاق جدید تقویت برداشتن محدودیت ها 
در ب��ازار نق��دی نفت و میعانات گازی و تقویت این بازار 
برای مواجه ش��دن یا دور زدن تحریم ها علیه دش��منان 
و در بخ��ش ح��وزه اوراق بها دار نف��ت، کمک به ایجاد 
ظرفیت ه��ای جدید در ح��وزه تولید فرآورده های نفتی 
که صادرات جدید نفتی که امکان صادرات فراهم است.

۵هزارو۶۰۰میلیاردتومانسهام
عدالتفروختهشد

مدیرعامل ش��رکت س��پرده گذاری ب��ورس اوراق بهادار با بی��ان اینکه تاکنون 
1.9میلی��ون نفر س��هام عدالت خ��ود را فروخته اند، گفت: 5 ه��زار و ۶00میلیارد 

تومان به حساب این افراد واریز شده است.
ب��ه گ��زارش تس��نیم، حس��ین فهیمی گفت: از ح��دود 19 میلی��ون نفری که 
در مدیری��ت س��هام عدالت روش غیر مس��تقیم را انتخاب ک��رده بودند، کمتر از 
 2میلیون نفر تصمیم گرفتند تا بخش��ی از سهام ش��ان را مجموع ۶0 درصد را به 

فروش برسانند.
مدیرعامل ش��رکت سپرده گذاری بورس اوراق بهادار گفت: درحال حاضر 5هزار 
۶00 میلیارد تومان به حس��اب فروش��ندگان س��هام عدالت ح��دود یک میلیون 

900هزار نفر واریز شده است.
وی ادامه داد: براس��اس تصمیم ش��ورای عالی بورس و بنابر شیوع ویروس کرونا 
تصمیم بر این ش��د که شناس��ایی مش��تری و ثبت و ضبط مش��تری در ش��رکت 
س��پرده گذاری به عنوان درگاه ورودی ب��ازار اوراق بهادار، با دو مولفه ی اطلاعاتی 

انجام شود و افراد مجبور به مراجعه حضوری نباشند.
مدیرعامل ش��رکت سپرده گذاری بورس اوراق بهادار افزود: »شماره شبا حساب 
بانکی« و »ش��ماره سیم کارتی به نام دارنده سهام عدالت« درحال حاضر می توانند 

بار ثبت و ضبط مشتری را به طور غیر حضوری به دوش بکشند.
فهیمی اضافه کرد: کسانی که به درسی »شماره شبا حساب بانکی« و »شماره 
سیم کارت« را معرفی کرده بودند، سهام شان به فروش گذاشته شده و پول حاصل 

از سهام به حساب آنها واریز شده است.ژ

تعیینسود۱۷۵۳ریالی
هرسهم»فخوز«

مجمع عمومی ش��رکت فولاد خوزس��تان تقس��یم مبلغ یک هزار و 753 ریال 
س��ود خالص هر س��هم و 530 ریال س��ود نقدی برای هر س��هم این شرکت را در 
مجمع به تصویب رس��اند. به گزارش س��نا، مجمع عمومی عادی س��الانه شرکت 
فولاد خوزس��تان برای س��ال مالی منتهی به 29 اس��فند ماه 1398 در چهارشنبه 
15 مرداد ماه 1399 برگزار شد. دستور جلسه مجمع عمومی سالانه »شفا« برای 
دوره مالی ذکر شده به شرح زیر بوده است:  استماع گزارش هیات  مدیره و بازرس 
قانونی، تصویب صورت های مالی سال )دوره( مالی منتهی به 29 اسفند ماه 1398، 
انتخاب حس��ابرس و بازرس قانونی، انتخاب روزنامه کثیرالانتشار، انتخاب اعضای 
هیات مدی��ره، تعیین حق حضور اعض��ای غیرموظف هیات مدیره و تعیین پاداش 
هیات مدیره.براس��اس گزارش منتش��ر شده درباره این جلسه، خلاصه تصمیمات 
مجمع عمومی شرکت سرمایه گذاری شفادار و عبارت است از:  سود نقدی به ازای 
هر سهم به مبلغ 530 ریال و سود خالص به ازای هر سهم یک هزار و 753 ریال 
تصویب ش��د.  س��ود خالص 23 هزار و 395 میلیارد و 871 میلیون ریال و س��ود 
انباشته پایان دوره با لحاظ کردن مصوبات مجمع، 3۶ هزار و 993 میلیارد و 113 
میلیون ریال اعلام ش��د.  ارقام نگر آریا به  عنوان بازرس قانونی و حس��ابرس و دایا 
رهیافت به عنوان بازرس علی البدل انتخاب شدند.  روزنامه های »گسترش صنعت، 
معدن و تجارت« و »دنیای اقتصاد« به عنوان روزنامه های کثیرالانتشار جهت درج 

آگهی های شرکت تعیین شدند.

کاهشحبابصندوقهایمبتنیبرطلا
صندوق های ETF »سهامی« در هفته گذشته درجا زدند، حباب صندوق های 
مبتنی بر طلا باز هم تحلیل رفت و صندوق واسطه گری مالی یکم مسیر صندوق 
بع��دی دولت را ناهموارتر کرد. به گزارش اقتصاد آنلاین، صندوق های معامله پذیر 
»سهامی« و »مختلط« در هفته ای که گذشت به طور متوسط رشد قیمتی را تجربه 
نکردن��د ام��ا خالص ارزش دارایی های آنه��ا 2.5 درصد کاهش یافت، این در حالی 
بود که شاخص کل بورس افت 2.9 درصدی را به ثبت رسانید. بیشترین بازدهی 
هفتگی مربوط به صندوق ش��اخصی 30 ش��رکت فیروزه با ثبت 4.5 درصد رش��د 
قیم��ت بود در حالی که NAV این صندوق 2.5 درصد کاهش یافت. بیش��ترین 
س��قوط قیمت صندوق های قابل معامله هفته گذش��ته به صندوق واس��طه گری 
مالی یکم اختصاص داشت. قیمت صندوق غیراستاندارد »دارا یکم« با افت 14.4 
درصدی روبه رو شد و به 30 درصد زیر ارزش اعلامی رسید. در طول هفته گذشته 
صندوق ه��ای کالایی مبتنی  بر س��که طلا به طور میانگی��ن با ریزش 11 درصدی 
قیمت روبه رو شدند، به موازات آن گواهی سپرده یک روزه سکه طلای بانک رفاه 
تنها 4درصد افت قیمت داشت. حباب این صندوق ها که اغلب نشان از جذابیتشان 
 داش��ت این هفته کار دست س��رمایه گذاران داد و باعث کاهش شدیدتر قیمت ها 

شد.
صندوق دارا یکم �

ری��زش اخیر قیمت صندوق واس��طه گری مالی یکم ب��ه خاطر وجود هیجانات 
ناش��ی از اصلاح ش��اخص کل و واکنش به خبرهای ضد و نقیضی بود که در رابطه 
با صندوق پالایش��ی دولت یعنی »دارا دوم« منتش��ر شد و نگرانی خیل عظیمی از 
سرمایه گذارانی را در پی داشت که اعتمادشان به بازی گرفته شده بود. کارشناسان 
از مدت ها قبل از پذیره نویسی هشدار داده بودند که نبود رکن مستقل بازارگردان 
در کنار عدم تمایل دولت به فروش سهام و از دست دادن کنترل خود در بانک های 
مربوطه ریس��ک مضاعفی به خریداران واحدهای »دارا یکم« وارد کرده و ماهیت 
ک��م خطر بودن صندوق های س��رمایه گذاری را زیر س��وال می ب��رد.  با نگاهی به 
صورت وضعیت پایان تیرماه مش��خص اس��ت که جمع دارایی های جاری )مبالغ 
نقد و سرمایه گذاری های کوتاه مدت( حتی به یک دهم درصد ارزش کل صندوق 
نیز نمی رس��ید. مادامی که مدیر صندوق قصد یا اجازه فروش س��هام تحت تملک 
خود را نداشته باشد عملا دست آن بسته است و نمی تواند نقدینگی لازم را برای 

جلوگیری از ریزش بیشتر قیمت فراهم کند.
ش��اید در روزه��ای آینده که بانک ملت افزایش س��رمایه خ��ود را ثبت کرده و 
ب��ه عرص��ه معاملات بازگردد ابهام��ات درباره ارزش روز صن��دوق برطرف و روند 
 نزولی قیمت متوقف ش��ود یا س��رعت تغییرات آن با شاخص بانک ها هماهنگ تر

شود.

اخبار 

گروه معدن

ابت��دای امس��ال بانک مرک��زی زنگ 
حراج بزرگ اوراق بدهی دولتی را به صدا 
درآورد. سیاست گذار پولی در اطلاعیه ای 
اعلام  کرد که در قامت کارگزار، بازار اولیه 
ف��روش اوراق بدهی دولتی را در بازار بین  

بانکی ایجاد کرده است.  
بودج��ه 2027  هزار  میلی��ارد تومانی 
دولت در  امسال حدود 150  هزار  میلیارد 
تومان کس��ری دارد و دولت برای تأمین 
این کس��ری  بودجه دس��ت ب��ه چندین 
اقدام موازی زد، از عرضه و فروش س��هام 
ش��رکت های دولت��ی در بازار س��رمایه و 

گس��ترش چتر مالیات در  بودجه گرفته 
ت��ا مزایده اموال مازاد دولت و حراج اوراق 
بدهی. ایجاد بازار اولیه فروش اوراق بدهی 
دولتی، اقدامی اس��ت که بانک مرکزی با 
توجه به اجتناب ناپذیری کسری بودجه 
دولت متاثر از  کاه��ش درآمد های نفتی 
و ع��دم ام��کان افزایش فش��ار مالیاتی و 
همچنین رفع پیامد های رکودی ناشی از 
ش��یوع کرونا، با هدف دستیابی به کنترل 
 تورم و کمک به رش��د اقتصادی کشور از 
نیمه خرداد ماه امس��ال آغاز کرده است، 
راهکاری که تاکنون توانس��ته حدود 50 
هزار میلیارد  تومان به رفع کسری بودجه 

کمک کند. 

آتش افزایش قیمت سهام به جان اقتصاد
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